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تورم تا پایان برنامه 
هفتم تک رقمی 
می شود
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رسانه ای شدن فسادهای اقتصادی و مالی در سال های 
پس از انقاب اســامی در ایــران از اواخر دهه ۱3۶۰ و 
اوایل دهه ۱3۷۰ آغاز شــد. به نظر می رسد شکل گیری 
»شرکت های مضاربه ای« نخستین مورد از فساد گسترده ای 
باشد که به طور مستقیم سرمایه های مردم عادی را هدف 

قرار می داد.
علت پیدایش و گسترش این شرکت ها به ناکارآمدی 
نظام بانکی برمی گشت. از یک سو، پایین یا حتی منفی بودن 
نرخ بهره حقیقی سپرده ها در نظام بانکی دولتی و از سوی 
دیگر، دشواری دسترسی به تسهیات بانکی به دلیل رانت 
قابل ماحظه نهفته در این تســهیات ناشی از نرخ های 
حقیقی بسیار پایین و اغلب منفی، موجب ایجاد خلأ بزرگی 
در نظام پولی شده بود که شرکت های مضاربه ای مصداقی از 
راه حل عملی برای پر کردن این خلأ بودند. از همین سال ها 
و به دلیل همین معضات بود که فکر تأسیس بانک های 
خصوصی در ایران مطرح و در سال های پایانی دهه ۱3۷۰ 
این فکر عملی شد. البته در این میان اختاس بزرگ ۱23 
میلیارد تومانی در بانک صادرات که عمدتاً در دولتی بودن 
و رانت های نهفته در آن ریشه داشت، سر و صدای زیادی 
کرده بود. تأسیس تعداد معدودی بانک خصوصی از همان 
ابتدا تحول بزرگی در نظام بانکداری ایران به وجود آورد. 
آزادی عمل نسبی این بانک ها در تعیین نرخ سود سپرده ها 
و تســهیات موجب انتقال شتابان سپرده ها از بانک های 
دولتی به بانک های خصوصی شــد و نرخ های موجود در 

بازار غیررسمی به سرعت رو به کاهش نهاد.
مضافاً اینکه مشتری مداری بانک های خصوصی تحول 
بی ســابقه ای در ارائه خدمــات بانکی در جهت رفاه حال 
مراجعان به بانک ایجاد کرد، به طوری که بانک های دولتی 
نیز ناگزیر به همــان روش های بانک های خصوصی روی 
آوردند. یکی از مصادیق بســیار ابتدایی روش های جدید، 
نوبت دهی اتوماتیک با نصب دستگاه های ساده مکانیکی 
در داخل بانک بود که دردسر صف بستن و دعوای بی مورد 
مشــتریان جلوی باجه ها را از میان برداشت. اگر این فکر 
ساده به ذهن مدیران بانک های دولتی نرسیده بود، تنها یک 
علت بیشتر نمی توانست داشته باشد؛ بی نیازی از رضایت و 
رفاه ارباب رجوع. این تنها یکی از نمونه های تفاوت عملکرد 

بخش خصوصی و دولتی است.
در هر صورت، آزادی عمل نسبی بانک های خصوصی 
در تعیین نرخ ســپرده ها و تسهیات مدت زمان زیادی 
طول نکشید. با روی کار آمدن دولت پوپولیستی در سال 
۱384 ورق بــه کلی برگشــت و بانک های خصوصی هم 
مانند بانک های دولتی مکلف به رعایت نرخ های دستوری 
ســپرده ها و تسهیات شــدند و دوباره تفاوت میان بازار 
پولی رســمی و غیررسمی رو به افزایش گذاشت و عماً 
همه رشته ها برای اصاح نظام پولی پنبه شد. همزمان با 
این »دوربرگردان« اتفاق بدتری رقم خورد و آن تأسیس 
تعداد بیشتری بانک »خصوصی« و نیز مؤسسات اعتباری 
به اصطاح قرض الحسنه بود که فارغ از نظارت بانک مرکزی 
می توانستند به انجام تمام عملیات بانکی بپردازند. اشتیاق 
فوق العاده به تأسیس بانک خصوصی در حالی که نسبت به 
بانک های دولتی از جهت تعیین نرخ سپرده و تسهیات، 
امتیاز و آزادی عملی نداشــتند چه علتی می توانســت 

داشته باشد؟
با پاسخ به این پرسش می توان علت پدید آمدن بسیاری 
از فسادهای مالی گسترده در سال های بعد را توضیح داد. 
بانک های »خصوصی« تازه تاسیس که اغلب با رانت نفوذ 
سیاســی مجوز می گرفتند و به صــورت پیدا یا پنهان به 
آن ها وابســته بودند، هدفی جز دسترسی آسان به منابع 
»لایزال« بانک مرکزی با نرخ بهره بسیار پایین دستوری 
نداشــتند. آن ها به جای اینکه منابع بسیار ارزان قیمت را 
بــه متقاضیان عام با نرخ دســتوری دولتی وام دهند، به 
متقاضیان »خاص« یا »خودی ها« تسهیات می دادند و 
در این میان سود سرشاری نصیب خود می کردند. به این 
ترتیب نه تنها بانکداری خصوصی که هدف از تأسیس آن 
ایجــاد رقابت در نظام بانکداری برای کارآمدتر کردن آن 
بود، علت وجودی خود را تا حدود زیادی از دست داد، بلکه 
عماً به ابزاری برای رانت جویی و کسب سودهای آسان یاب 

با نتایج مخرب مفسده انگیز تبدیل شد.
سوای به انحراف کشیده شدن اصاح ضروری و بسیار 
مفید ایجاد بانک های خصوصی، آفت دیگری نیز از طریق 
سیاست های پوپولیستی به جان مردم افتاد و آن تأسیس 
بی رویه مؤسســات اعتباری به اصطاح قرض الحسنه بود 
که در دوران سیطره پوپولیسم ابعاد بی سابقه ای پیدا کرد. 
این مؤسسات که جواز تأسیس خود را از برخی تعاونی ها 
یا نیروهای انتظامی می گرفتنــد و بانک مرکزی نظارتی 
بر آن ها نداشــت، برخاف قانون، فعالیت های بانکداری 

انجام می دادند.
طرفه اینکه هزینه پول برای آن ها نســبت به بانک ها 
پایین تر بود؛ چون ملزم به سپرده گذاری نزد بانک مرکزی 
نبودند. به عاوه، به راحتی می توانســتند با پیشنهاد نرخ 
ســپرده های بالاتــر از بانک ها منابع زیــادی برای خود 
جمع آوری کنند و با نرخ های بســیار اندک به کســانی 
که مایل اند، وام قرض الحســنه بدهنــد! رقابت میان این 
مؤسســات اعتبار قرض الحســنه اغلب موجب می شــد 
نرخ های پیشــنهادی برای سپرده پذیری را افزایش دهند 
و این عماً به نوعی بازی پانزی منجر می شد که عاقبتی 
جز ورشکستگی محتوم نداشت. اما آن ها که به پشتیبانی 
برخی قدرت های سیاســی دلگرم بودند، از ورشکستگی 

باکی نداشتند.

یادداشت

لطفا از بازار 
مسکن دور 
شوید!

حکم تخلیه 
فدراسیون فوتبال 
آمده است

زنگ خطر 
کاهش ذخایر 
بیت کوین 

 کاهش صادرات فرش دستباف 
ایران به ۵۰ میلیون دلار

 هیرکانی یکی از مناطق داغ
 تنوع زیستی در نیم کره شمالی

 آیا دولت، یک فقره خودرو را 
هم مشمول مالیات می کند؟!

ارتقای عدالت جنسیتی در صنعت 
پالایش در دولت سیزدهم

در تعریف عجیــب وزارت صمت و مجلس و 
احیانا کارشناسان مالیاتی دولت، وضعیت 

اقتصاد چنان اسفبار است...

در جهان نقطه هایی به عنوان مناطق داغ تنوع 
زیستی وجود دارد که بایدحداقل ۲۵۰۰گونه 

گیاهی بومی با ۳۰درصد ...

   عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان فرش دستباف ایران با تشریح 

پیامدهای سیاست تعهد...

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده 
های نفتی ایران با اشاره به اینکه تشکل بانوان 

می تواند اقدامات اساسی در... 
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عملیات اجرایی 
مرحله دوم 
توسعه لایه نفتی 
پارس جنوبی 
آغاز شد
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طراحی مدل های جدید مالی برای مشارکت سرمایه گذاران در ساخت مسکن

طراحی مدل های جدید مالی برای مشارکت سرمایه گذاران در ساخت مسکن

به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش )یکشنبه( 
با ســردار عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء 
به همراهی معاونان و رؤســای شــرکت های تابعه و همچنین 
هلدینگ های قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــاء دیدار و در مورد 
پروژه های جاری مســکن، خطوط راه آهن، بزرگراه ها و آزادراه ها 
و حل مسائل و گره گشایی از پروژه های مسکوت، بحث و تبادل 
نظر کردند. بر اساس این گزارش، در این نشست تعاریف نوین در 
حوزه مسکن و پیشنهادات جدید روش های تأمین مالی پروژه ها 

و تشکیل کارگروه های ویژه مطرح شد.
وزیر راه و شهرسازی به همت والای این مجموعه اشاره کرد 

و گفت: افتخار آفرینی قرارگاه خاتم در بخش های مختلف نشان 
می دهد شجره طیبه ای که در حوزه سازندگی شکوفا شده و در 
بخش های مختلف کشور اعم از جاده ای، ریلی، نفتی، راه سازی، 
کشاورزی، آب و فاضاب نقش آفرینی می کند که روز به روز به 

لحاظ دانش غنی تر و به لحاظ اجرا، قوی تر عمل می کند.
وی خاطرنشــان کرد: به لطف خدا همراهی منسجمی میان 
وزارت راه و شهرســازی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء وجود 
دارد، در این راستا بایستی برای هرکدام از موارد مطروحه کارگروه 
ویژه تشــکیل دهیم و موضوع مسکن که اشاره شد یکی از این 
بخش هاســت که اقداماتی هم صورت گرفته، اما با جهت گیری 

مثبت و جدیدی که می تواند شکل بگیرد، در شرایط کنونی ضرورت دارد که به نیاز مردم پاسخ بدهیم 
و موضوع مسکن از مجرای قانون پیش برود که موجب اشتغال زایی و تأمین اهداف دولت شود. بذرپاش 
ادامه داد: در وزارتخانه مدل های جدیدی تعریف شده، قرارگاه مسکن تشکیل شده و ۵۰ نقطه نیز معلوم 
شده که با شیوه هایی که به لحاظ مالی برای هلدینگ ها مطلوب باشد، آماده سازی و شروع شود. وزیر 
راه و شهرسازی تصریح کرد: سیاست ما واگذاری زمین است که این عملیات باید امسال و سال بعد در 
نقاط هدف سرعت بگیرد. همچنین محدوده شهرها باز و احتکار زمین شکسته شود. بذرپاش با بیان اینکه 
بایستی به روش های نوین فکر کنیم و مطابق با ابزارها و بستر موجود پیشنهاد ارائه دهیم، با اشاره به 
سفرهای اخیر خود و دیدار با مقامات کشورهای قطر، امارات، عراق و سوریه، گفت: پروژه چابهار -زاهدان 
و مسیر شمال به جنوب در منطقه تعریف شده و موضوع روز کشورهای منطقه بوده که برای کشور ما 
بسیار حائز اهمیت است که این پروژه ها اثرات سیاسی و اقتصادی مستقیمی دارد و باید سرعت بگیرد.

مرتضی قدیمی  -      وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه مدل های جدید مالی در قرارگاه مسکن با تعیین ۵۰ نقطه برای مشارکت با سرمایه گذاران آماده سازی و شروع می شود، گفت: سیاست دولت واگذاری زمین است 
که باید امسال و سال آینده اجرایی و سرعت بگیرد.

بر اساس این گزارش، 
در این نشست تعاریف 
نوین در حوزه مسکن 
و پیشنهادات جدید 

روش های تأمین مالی 
پروژه ها و تشکیل 

کارگروه های ویژه مطرح 
شد.

رئیس بنیاد مســتضعفان در مراســم افتتاح واحد بخار نیروگاه سیکل ترکیبی 
خرم آباد از ســرمایه گذاری ۷۶۰۰ میلیارد تومانی بنیاد برای احداث این واحد بخار 
خبر داد و گفت: شــاید بدقولی مسئولین بیش از هرچیزی به این کشور ضربه زده 
است ولی ما امروز خوشحالیم که به قول و وعده خودمان عمل کردیم و توانستیم به 
وعده راه اندازی این واحد بخار و تبدیل نیروگاه خرم آباد به نیروگاه سیکل ترکیبی 
عمل کنیم. به گزارش روابط عمومی بنیاد مســتضعفان، سید پرویز فتاح در مراسم 
افتتاح واحد بخار نیروگاه سیکل ترکیبی خرم آباد، با تبریک میاد کریمه اهل بیت 
حضرت معصومه )س(، اظهار کرد: ما در دوران دفاع مقدس و در تمامی برهه هایی 
که به مشکات بزرگی برمی خوردیم، به کریمه اهل بیت )س( متوسل می شدیم و 
افتتاح این واحد در چنین روزی را باید به فال نیک گرفت. رئیس بنیاد مستضعفان 
با اشاره به شهادت بیش از ۶۵۰۰ شهید استان لرستان گفت: شاید بدقولی مسئولین 
بیش از هرچیزی به این کشور ضربه زده است ولی ما امروز خوشحالیم که به قول 
و وعده خودمان عمل کردیم و توانستیم به وعده راه اندازی این واحد بخار و تبدیل 
نیروگاه خرم آباد به نیروگاه سیکل ترکیبی عمل کنیم. وی با بیان اینکه این نیروگاه 
از جنبه محیط زیستی، تولید، صرفه جویی در مصرف سوخت و ... دارای جنبه های 
ارزشــمندی است، گفت: استان لرستان تا 3 سال قبل، نیروگاهی نداشت و 3 سال 
پیش 2 واحد گازی به ظرفیت 32۰ مگاوات با ســرمایه گذاری بنیاد به بهره برداری 
رسید و پس از اخذ مجوزها، با راه اندازی واحد بخار، امروز این نیروگاه به یک نیروگاه 

چرخه ترکیبی به ظرفیت ۵۰۰ مگاوات رسیده و این درحالی است که ساخت واحد 
بخار این نیروگاه در سریعترین زمان ممکن انجام شد.

فتاح افزود: تمامی مراحل طراحی، ساخت و نصب تجهیزات این واحد بخار ۱۶۰ 
مگاواتی نیروگاه به دســت مهندسان ایرانی انجام شده و ساخت این نیروگاه، تجلی 
استقال ما در صنعت نیروگاه سازی است که پیش از انقاب به صورت ۱۰۰ درصدی 
یک صنعت وابسته در کشور بود. فتاح با تاکید بر اینکه برق تولیدی این نیروگاه، به 
لرستان و تمام کشور کمک می کند گفت: ما تاکید کرده ایم که با توجه به محیط 
زیســت این منطقه، نیروگاه خرم آباد، یک نیروگاه سبز باشد و فضای مهندسی در 
این نیروگاه در معرض دید عموم در قالب تورهای دانشــجویی و دانش آموزی قرار 
گیرد که »امید به توانستن« در کشور و جوانان ارتقاء یابد. رئیس بنیاد مستضعفان 
با بیان اینکه این واحد، 3 ماه پس از تولید و تثبیت تولید در آن، افتتاح شد، گفت: 

لرســتان، این پروژه و واحد بخار این نیروگاه در اولویت کار ما و شــرکت مپنا قرار 
داشت و همین باعث شد تا ما بیش از ۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان برای این واحد 
بخار و ۱3 هزار و 3۰۰ میلیارد تومان برای احداث این نیروگاه سرمایه گذاری کنیم. 
وی با اشاره به بهره مندی از نیروهای بومی در نیروگاه خرم آباد گفت: ما امروز عاوه 
بر افتتاح این واحد، اجرای پروژه مدیا را برای ارتقاء بهره وری این نیروگاه در دستور 
کار قرار داده ایم و آمادگی برای توســعه بیشــتر این نیروگاه به میزان ۵۰۰ مگاوات 
دیگر و رســیدن ظرفیت آن به ۱۰۰۰ مگاوات به شــرط اعام استانداری مبنی بر 
بامانع بودن احداث واحدهای بعدی از نظر آب منطقه را داریم و حاضر به سرمایه 
گذاری مجدد در این نیروگاه هستیم. وی گفت: این نیروگاه در زمان غیرپیک، تمام 
نیاز استان را جواب می دهد و در صورت اضافه شدن ۵۰۰ مگاوات دیگر به ظرفیت 
نیروگاهی لرستان، استان به خودکفایی در تولید برق خواهد رسید. فتاح ادامه داد: 
عاوه بر این، ما آماده هستیم تا تمام نیروگاه های گازی خود در سراسر کشور را با 
مصوبه دولت و حمایت صندوق توسعه ملی، به نیروگاه سیکل ترکیبی که راندمان 
بالاتری دارد، تبدیل کنیم و بدون مصرف ســوخت بیشــتر، برق و انرژی بیشتری 
تولید کنیم. رئیس بنیاد مســتضعفان با اشاره به اقدامات بنیاد در حوزه محرومیت 
زدایی اســتان لرســتان گفت: ما در 2 منطقه محروم کوهدشت و الیگودرز لرستان 
بــرای اجرای طرح های محرومیت زدایی حضور داریم و آمادگی داریم تا هر کمکی 
که در توانمان است را برای استان لرستان و مردم انقابی این استان به کار گیریم.

بهره برداری از واحد بخار 1۶۰ مگاواتی با سرمایه گذاری 7۶۰۰ میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان در لرستان 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

 رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تاکید کرد: خودروسازان مونتاژی باید از 
قیمت های جدید مصوب شورای رقابت تمکین کنند و در غیر این صورت با آنها برخورد تعزیراتی خواهد شد.

 حسین فرهیدزاده  افزود: این مهم طی جلسه ای با حضور معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت، 
نمایندگان سازمان حمایت و همچنین خودروسازان خصوصی به خودروسازها اعام و تاکید شد درصورتی 
که از قیمت های مذکور سرپیچی کنند با برخورد تعزیری مواجه خواهند شد.در روزهای گذشته سایت های 
این خودروسازان رصد و پایش و در برخی موارد مشاهده شده هنوز قیمت های قبلی در سایت ها وجود 
دارد. در نهایت پس از مکاتبه با این شرکت ها و همچنین گفت وگوهای تلفنی، امروز جلسه اتمام حجت با 
آنها تشکیل شد.در این مدت نسبت به جمع آوری اسناد و مدارک لازم اقدام کردیم، همچنین در برخی 
موارد ابهاماتی وجود داشت که از شورای رقابت استعام کردیم؛ به محض جمع آوری این ادله و همچنین 
دریافت جواب استعامات، اقدامات تعزیراتی را بر اساس همان قیمت های اعامی انجام خواهیم داد.وی 
تاکید کرد: مبنا و اساس، همان قیمت های شورای رقابت است و شرکت های خودروساز باید از این نرخ ها 
تمکین و تبعیت کنند.رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان در پاسخ به پرونده تخلف ۱4 هزار میلیارد 
تومانی یکی از خودروسازان، تصریح  کرد: این تخلف ۱4 هزار میلیارد تومانی نبوده، بلکه ۹۰۰ میلیارد تومان 
است که خودروساز مذکور به رای صادره اعتراض کرده و تقاضای تجدیدنظر داده است و در این زمینه 
مستنداتی نیز به شورای رقابت ارائه کرده است؛ ما نیز در حال بررسی موارد هستیم تا عدالت اجرایی شود.

خودروسازان مونتاژی باید به قیمت های مصوب تمکین کنند
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 کاهش صادرات فرش دستباف ایران به ۵۰ میلیون دلار

همچنین فاصله بســیار 
عملکرد احــکام با اهداف 
کمــی آنهــا حاکــی از 
هدف گذاری هــای کمی 
غیرواقع بینانــه اســت. 
بنابراین باید احکام مربوطه 
به   گونه   ای تدوین شود که با 
در نظر گرفتن محدودیت 
منابع مالی دولت، ظرفیت 
موجود در احداث مسکن 
و حفظ تنوع در برنامه   های 
حمایتی مســکن، بخش 
قابل   توجهــی از اقشــار 
کم   درآمد امکان بهره   مندی 
از تســهیلات مربوطه را 
داشته باشند. بدیهی است 
لازمه سیاستگذاری موفق 
در این حوزه، در گام اول، 
کنترل تورم و ثبات   بخشی 

به اقتصاد است.«

محمدرضا کریمی     |    عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف ایران با تشریح پیامدهای سیاست تعهد بازگشت ارز حاصل از 
صادرات گفت: صادرات فرش دستباف از ۱۰۰ میلیون دلار به ۵۰ تا ۷۰ میلیون دلار رسیده، یک افت جدی در صادرات فرش دستباف رقم خورده و تقاضای 

صادراتی به حداقل ممکن رسیده است.

 داوود منظور - معاون رئیس جمهور - با اشاره به فرایند تدوین برنامه هفتم، اظهار کرد: سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری محور و چارچوب اصلی تدوین برنامه هفتم است و بهترین 
راهکارها برای مسئله های کشور در حوزه های مختلف ارائه شده است.

وی با اشاره به اینکه برنامه هفتم برنامه مسئله محور است، ادامه داد: برنامه هفتم هماهنگی بین دستگاه هایی اجرایی جهت تحقق سیاست های مصوب هیات دولت را تسهیل خواهد کرد.
معاون رئیس جمهور افزود: در دوره پنج ساله به روش های حل مسائل کشور پاسخ مناسب و عملی داده شده است.

طبق اعلام سازمان برنامه و بودجه، وی برخی از ویژگی های برنامه هفتم را برشمرد و گفت: تامین امنیت غذایی از موضوعات بسیار مهمی است که در برنامه هفتم به آن توجه ویژه ای شده 
و تدابیر اندیشیده شده در برنامه هفتم، کشور را در تامین بخشی از کالاهای اساسی خودکفا خواهد کرد.

منظور در مورد تدابیر در نظر گرفته شده برای افزایش بهره وری گفت: با استفاده از فن آوری های نوین و با حمایت حداکثری دولت بهره وری تولید افزایش پیدا می کند.

تورم تا پایان برنامه هفتم 
تک رقمی می شود

به  رقابــت هنوز  مصوبه شــورای   
خودروسازان ابلاغ نشده است

معاون ســازمان حمایت مصــرف کنندگان و 
تولیدکنندگان گفت که مصوبه شــورای رقابت 
درباره قیمت خودروها که باید از طریق معاونت 
حمل و نقل وزارت صمت به خودروسازها ابلاغ 

می شد، هنوز ابلاغ نشده است.
 سید داوود موسوی در یک گفت وگوی ویدیویی 
با بیان اینکه به دلیل ابهامی که برای ســازمان، 
هم وجــود دارد، فعلا هیچ محاســبه ای درباره 
خودروهای تجاری انجام نشــده، گفت: در حال 
حاضر بر اساس مصوبات، متولی سیاستگذاری و 
تعیین قیمت خودرو، شورای رقابت است. بنابراین 
از این شورا درباره خودروهای تجاری سوال کردیم 
و منتظر تعیین تکلیــف کارگروه قیمت گذاری 
خودرو هستیم.موســوی ادامــه داد: با توجه به 
اختلاف قیمت بازار و کارخانه، از معاونت حمل و 
نقل وزارت صمت و شورای رقابت استعلام کردیم 
و مقرر شــد در جلســات بعدی کارگروه قیمت 

گذاری درباره این موضوع تصمیم گیری شود.
وی درباره فروش خــارج از ضابطه کرمان موتور 
نیز گفت: ملاک عمل خودروسازان، باید مصوبه 

شورای رقابت باشد.

  دسترسی سریع به کالا و خدمات از طریق 
فضای مجازی

یک فعال حوزه کار بر لزوم ســرمایه گذاری در 
بازار اقتصاد دیجیتال تاکید کرد و گفت: اقتصاد 
دیجیتال دنیــای بدون مرز اســت و باید ارزش 
افزوده ای را که دنیا از این بازار کسب کرده نصیب 
خود کنیم.ناصر چمنی، درباره ضرورت توسعه 
اقتصاد دیجیتال و افزایش سهم آن در کشور گفت: 
امروز از طریق اقتصاد دیجیتال مشاغل جدیدی 
به وجود می آید و بســیاری از کشورها در جهت 
اقتصاد دیجیتال سرمایه گذاری بسیاری کرده اند.

وی ادامه داد: تغییر و تحولات اقتصاد دیجیتال 
با سرعت و شتاب بسیاری درحال رخ دادن است 
و ما نیز باید سهم خود را از این بازار بگیریم ولی 
توســعه اقتصاد دیجیتال نیازمند فراهم کردن 
زیرساخت هایی است که مقدمه آن تغییر برخی 

سیاست هاست.
این فعال حوزه کار با بیان اینکه برای موفقیت در 
بازار اقتصاد دیجیتال باید سیاست ها در این حوزه 
تعریف شود، اظهار کرد: اقتصاد دیجیتال دنیای 
بدون مرز اســت و نمی توان برای چنین بازاری 
محدودیت ایجاد کرد.چمنی افزود: امروز پرداخت 
قبض و خرید بلیت تا شارژ کارت مترو همه در بستر 
اینترنت شکل می گیرد، بنابراین بدون مرزبندی در 
بازارهای دیجیتالی و اینترنتی باید سهمی که دنیا 
از این بازار کسب کرده نصیب خود کنیم همچنان 
که امروز از طریق اپلیکیشــن "آمازون" می توان 
در سرتاسر جهان کتاب خرید، مشاوره گرفت و 
انواع کالاها را ســفارش داد.وی در پایان توسعه 
اقتصاد دیجیتال و سرمایه گذاری در این بخش 
را موجب کاهش بســیاری از هزینه ها از جمله 
حمل و نقل و مصرف سوخت و افزایش راندمان 
کار و دسترسی سریع تر به کالا و خدمات دانست 
و گفت: امروز شاید خرید از بازار روز یا ماندن در 
صف نانوایی متحمل هزینه و صرف وقت باشــد 
ولی از طریق فضای مجازی و اینترنت می توان در 
کمترین زمان کالای مورد نیاز خود را سفارش داد 

و تحویل گرفت. 

 صادرات کالاهای یارانه ای به کشورهای 
همسایه خلاف قانون است

سرپرســت دفتــر توســعه صــادرات وزارت 
جهادکشــاورزی، صادرات کالاهای یارانه ای به 
کشورهای همسایه را خلاف قانون و رانت جویی 
دانســت و بر ضــرورت ایفای تعهــدات ارزی و 
پرداخت مابه التفاوت یارانــه دولتی تخم مرغ و 
پولت تخمگذار صادر شده توسط اتحادیه ها، طبق 
مفاد تفاهم نامه و دستورالعمل تکمیلی تاکید کرد.

 ســیدجمال مدرســی دره  گفت: صادرات آن 
دسته کالا و محصولات کشــاورزی که مشمول 
ارز یارانه ای ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان هستند، بدون 
پرداخت مابه التفاوت و ایفای تعهدات ارزی خلاف 
قانون است و صدور تخم مرغ و پولت تخمگذار از 
مصادیق آن است.وی در عین حال افزود: صادرات 
این محصولات به شرط رعایت قوانین و مقررات 
موضوعه و مفاد تفاهم نامه و دستورالعمل تکمیلی 
توسط اتحادیه مرکزی، بلامانع و مورد حمایت 
دفتر توسعه صادرات وزارت جهادکشاورزی است.

مدرسی ادامه داد: احصاء مابه التفاوت یارانه دولتی 
صادرات این دو محصول، مطابق بند )ب( ماده ۲۳ 
قانون احکام دائمی کشور و برگشت آن به خزانه 
بیت المال تکلیف همگان است.وی همچنین همه 
مصوبات از جمله، شورای قیمت گذاری، تفاهم نامه، 
دستورالعمل تکمیلی و دیگر مصوبات را به شرط 
رعایت قوانین بالادستی معتبر دانست و تصریح 
کرد: در غیر این صورت اجرای هر مصوبه ای بدون 
رعایت بند )ب( ماده ۲۳ قانون احکام دائمی کشور 
فاقد وجاهت قانونی و از درجه اعتبار ساقط است و 
عدم تمکین برای مرتکب عواقب حقوقی و قضایی 

به دنبال دارد.
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علی آل احمد، عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
فرش دستباف ایران گفت: در سال های اخیر تحریم های آمریکا و بعد شرایط 
کرونایی که کل بازارهای جهانی را متوقف کرد، ســبب رکود در بازار فرش 
دستباف شد و الان تقاضای آماده باشی برای تولید وجود ندارد و تولیدکننده ها 
باید براساس پیش بینی خودشان تولید کنند و وقتی این روند شکل می گیرد 

یک خواب سرمایه یک تا دو ساله به هزینه های تولید اضافه می شود.
آل احمد افزود: مشکل اصلی زنجیره ارزش فرش دستباف ایران این است 
که کالا سخت فروش می رود و تقاضا پایین تر از عرضه است، در نتیجه هر 
ســال تولیدکننده های بسیاری از این کار خارج می شوند و پول خود را در 
بازارهایی که نقدشــوندگی بالایی دارند سرمایه گذاری می کنند و طبیعتا 
تولید فرش دســتباف در کشور کاهش می یابد. افرادی هم که همچنان در 
این کار مشغول فعالیت هستند، در اصل یک شعله کوچکی را حفظ کرده 

و منتظرند شرایط بهتر شود و کارشان را توسعه دهند.
وی ادامه داد: به غیر از کشــورهای عربــی و ژاپن که فرش نو از ایران 
می خرند، عمده صادرات فرش دستباف از صد سال پیش فرش های دست 
دوم بوده و اروپایی ها و بقیه کشورها به دلیل ارزان تر بودن و مشخص شدن 
کیفیت این کارها بعد از چند سال مصرف، متقاضی خرید این فرش ها بوده اند. 
ما در همه دوره ها تولید خوب و یا ضعیف داشــته ایم، خریدار خارجی هم 
به تجربه متوجه شده بود که اگر فرش دست دوم باکیفیت بخرد، هم ذات 

فرش معلوم شده، هم رنگ ها آرام شده و هم قیمت کمتری می پردازد.
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف 

ایران در تشریح دلایل افت تقاضای خارجی بیان کرد: یکی از دلایلی که باعث 
شده در تقاضای خارجی دچار بحران شویم، تعهد برگشت ارز صادراتی است. 
عمده فروشان بازار داخل وقتی می دیدند خریداران خارجی به جهت تحریم ها 
و فضای سیاسی به ایران نمی آیند، کالاهای خود را به انبارهای خارج از کشور 
می بردند و بعد در آنجا فرآیند بازاریابی و شــرکت در نمایشگاه ها و فروش 
فرش آغاز می شد. وقتی دولت تعهد برگشت ارز صادراتی را گذاشت، به این 
دقت نکرد که فرش ایران از دوره ریگان تحریمش آغاز شده بود و تجارت 
فرش دســتباف ایران شده بود تجارت با ایرانیان ساکن خارج از کشور که 
آنها خودشان تحریم ها را دور می زدند و بعد با ریال می آمدند در بازار ایران 
خرید می کردند. آن عمده فروشی هم که خودش در خارج از کشور انبار به 
انبار می کرد، پول خودش ریال را منتقل و بازاریابی را شروع می کرد، تعهد 
بازگشــت ارز، ۱۰ تا ۲۵ درصد به آنها هزینه اضافه می کرد به همین علت 
تولیدکننده هایی که این کار را انجام می دادند از این کار صرف نظر کردند و 
به مشتریان خود گفتند جنس های ما در ایران است، اگر می خواهید بیایید 
در ایران ببینید. خریدار خارجی هم به دلیل شــرایط کرونایی و تحریم به 
ایران نیامد و درنتیجه صادرات ما از ۱۰۰ میلیون دلار به ۵۰ تا ۷۰ میلیون 
دلار رسید و یک افت جدی در صادرات فرش دستباف رقم خورد و تقاضای 

صادراتی به حداقل ممکن رسید.
آل احمــد تصریح کرد: تقاضای داخلی هم به دلیل بحران های اقتصادی 
که برای خانواده ایرانی پیش آمده دســتخوش آسیب شد و فرش دستباف 

تبدیل به یک کالای لاکچری شد.

وی درخصوص تفاوت آمارهای ارائه شده صادرات فرش نیز گفت: یک 
نوساناتی در اظهارنظرها وجود دارد، مکشلاتی وجود دارد که باعث می شود 
آمار دلاری دستخوش تغییر شود، به همین دلیل آماری که دقیق است و 
براساس آن می توانیم سیاست گذاری کنیم، آمار وزنی است، روی این آمار 
نمی توان اظهارنظرهای متناقض داشت، چون فرش وقتی خارج می شود در 
گمرکات باسکول می شود. البته در دوره ای تقاضا برای فرش های درشت 
بافت با وزن بیشتر و در مواقعی برای فرش های ریزبافت با وزن سبک بوده، 

اما درکل تقریبا ۱۰ درصد تفاوت در آمار وجود داشته است.
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف 
ایران در مورد مهاجرت رفوگران گفت: سال ۹۳ وقتی قانون گمرکات تغییر 
کرد و واردات کالای دست دوم به کشور ممنوع شد، فرش دستبافی که از 
اول هم دست دوم صادر شده بود مستثنی نشد، درنتیجه حجم زیادی از 
فرش های دستباف که طی صد سال اخیر فروخته شده بود، آسیب دیده 
بودند و باید برمی گشتند شستشو و اورهال می شدند. اما گفتند فرشی که 
صادرکننده اولیه اش معلوم نباشد، برگشت اش به ایران یعنی واردات کالای 
دســت دوم از خارج از کشور و باید یک تجدید گمرکی سنگین برای آن 
پرداخت شود. درخواست اصلاح این مورد را داده ایم ولی به دلیل پیچیدگی 
فرآیند اداری و این که مدیرانی نداشــته ایم که قضیه را تا حصول نتیجه 
پیگیری کنند این کار انجام نشده است. ترکیه از این فرصت استفاده کرده 
و شهرک هایی را برای ترمیم فرش ها آماده کرده که بسیاری از رفوگران 
حرفه ای ایران به آنجا رفته اند، فرش های ایرانی آنجا با یک حاشــیه سود 

جذاب سرویس و مجدد به کشورهای اروپایی و آمریکا ارسال می شود.
آل احمد درباره وضعیت فعلی بافنده ها هم گفت: بافنده ها از بافندگی 
فرش دستباف به سایر کارها روی آورده اند. همچنین در دوره ای که یارانه 
نقدی پرداخت شد، بعضی از بافنده ها احساس بی نیازی کرده و بافندگی را 
رها کردند و بعد از چند سال که رقم یارانه افزایش نیافت و دیگر ارزشی 
نداشت مجدد تقاضا برای بافندگی بیشتر شد و همین مسئله باعث یک 

شوک در شبکه تولید شد.
وی گفت: حاکمیت باید سازوکاری برای تبلیغ و ترویج فرش دستباف 
در دنیا ایجاد کند و سنگ هایی همچون تعهد برگشت ارز صادراتی را از 
جلوی پای صادرکننده بردارد و زمینه سازی کند تا تولید بر اساس سفارش 

باشد و همه در این فرآیند منتفع شوند.
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف 
ایران اظهار کرد: شــاخص ترین رقبایی که توانســته اند با سرمایه گذاری 
گسترده بازار را در دست بگیرند، هند، پاکستان و افغانستان هستند که 

در بازار به صورت صنعتی کار می کنند.
آل احمد گفت: براســاس قانونی که مجلس تصویب کرد که بافنده ها 
جزء اقشار آسیب پذیرند و دولت سهم بیمه کارفرمایی بافنده ها را می دهد، 
سبب شد تا کارگاه های متمرکز که بافنده های متعدد داشتند از بین بروند 
و در نتیجه سازوکار سفارش پذیری و تضمین کیفیت هم عملا حذف شود. 
الان هر سفارش دهنده ای که با ایران کار می کند و حجم بالایی سفارش 
می دهد، بخش اول کار را که دریافت می کند فرار می کند چون محصولی 

که تولید شده طبق استاندارهای طرف قرارداد نبوده است.
آل احمد در پایان به معضل دیگری که بازار داخل با آن مواجه اســت 
اشاره کرد و گفت: یکی از مشکلات بازار داخلی فرش دستباف ما قاچاق 
فرش های افغانستانی و پاکستانی به داخل ایران و فروش آنها است، کسانی 
که این فرش ها را توزیع می کنند چند دار قالی در مناطق مرزی گذاشته و 
چند بافنده افغانستانی ساکن ایران را هم پای آنها می نشانند و ادعا دارند 
کــه فرش می بافند، اما در واقعیــت کانتینر کانتینر فرش به داخل ایران 
قاچاق می کنند و می فروشند. به دلیل این که آمریکایی ها با سرمایه گذاری، 
کارگاه های متمرکز گسترده ای را در افغانستان ایجاد کردند، فرش با تیراژ 

بالا تولید و به راحتی وارد ایران می شود.

یک ظرفیت قانونی که از سال ۱۳۸۶ به تصویب رسیده با طرح مکمل دولت 
سیزدهم مبنی بر مولدسازی دارایی های دولت می تواند بانک ها را از بازار 
مسکن دور کند و سلاح نرخ گذاری های بی حساب و کتاب را از دلالان بگیرد.

 آرامش بازار مسکن در روزهای اخیر که از ثبات اقتصاد کلان نشأت گرفته ممکن 
اســت با دو عامل تورم زا مورد تهدید قرار گیرد. مســاله ی نرخ گذاری های بی قاعده 
توسط برخی اشخاص همواره طی سال های اخیر موجب ایجاد التهاب در بازار مسکن 
شده و هنوز سایه آن بر سر بازار مسکن حس می شود. نقش آفرینی بانک ها در املاک 
و مســتغلات نیز عامل دیگری اســت که طی دهه ها به عنوان یک معادله ی لاینحل 

باقی مانده است.
بررســی های میدانی نشــان می دهد به دنبال کاهش قیمت  ارز در روزهای اخیر 
بازارهای مسکن، خودرو و طلا مسیر ثبات و بعضا کاهش قیمت را در پیش گرفته اند. 
آن طور که واسطه های ملکی می گویند کنش گران بازار مسکن شهر تهران که عمدتا 
ســرمایه گذاران و سفته بازان هستند در فاز احتیاط قرار گرفته و فعلا اقدام به خرید 

و فروش نمی کنند.
از دوره های قبل، نرخ های اعلامی به قدری دچار حباب شــده که کمتر متقاضی 

مصرفی و خانه اولی در بازار مسکن وجود دارد. 
تعیین قیمت های دلخواه، بازار مسکن را به رکود تورمی کشانده است. طی سه سال گذشته 
برای چند نوبت، سامانه های فروش مسکن از درج قیمت منع و مجددا مجاز شدند. عده ای 

 از کارشناسان و نمایندگان مجلس معتقدند باید برای نرخ گذاری در سایت ها چارچوب و
 مقررات وضع کرد.

از طرف  دیگر ظاهرا برخی بانک های خصوصی که در بخش املاک و مســتغلات 
سرمایه گذاری های هنگفتی صورت داده اند از درج نرخ های نامتعارف بدشان نمی آید.

حباب املاک به سود سرمایه گذاران حقیقی است یا دست کم دارایی آنها را در برابر 
تورم مصون نگه می دارد. اما برای بانک ها علاوه بر دو فایده ی مذکور به افزایش ترازنامه 
می انجامد. از این بابت سفته بازان، بانک ها و برخی دستگاه ها معمولا بر طبل گرانی در بازار 

مسکن می کوبند و با وجود آن که قانون گذار از سال ۱۳۸۶ بانک ها را مکلف به واگذاری 
 دارایی های غیرضرور و اماکن رفاهی کرده در دوره های گذشته اقدام مناسبی برای رفع این 

چالش انجام نشده است.
دولت سیزدهم برای کوتاه کردن دست بانک ها و دستگاه ها از بازار مسکن، مسیر 
مولدسازی را در پیش گرفته است. آیین نامه اجرایی اصلاحی مولدسازی دارایی های 
دولت پس از تصویب در هیات عالی مولدســازی که روز ۲۴ اسفند ۱۴۰۱ ارایه شده 
بود ششم فروردین  ۱۴۰۲ به تایید شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا رسید.

مولدسازی از جمله برنامه های مهمی است که توسط دولت و مجلس دنبال می شود. 
عمده وزارتخانه ها و دستگاه ها از جمله برخی وزارت راه و شهرسازی زمین های زیادی 
تحــت مالکیت خود دارند. بنابراین در حوزه مولدســازی دارایی های دولت، یکی از 
وزارتخانه های که به راحتی می تواند، منابع مالی مورد نیاز خود را تامین کند وزارت 

راه و شهرسازی است.
کارشناسان معتقدند نگهداری دارایی های غیرمولد به شدت برای اقتصاد کشور مضر 
است. از طرف دیگر با توجه به کمبود منابع، مولدسازی می تواند دولت را در اجرای 
طرح های خود از جمله ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال کمک کند.

قوای مجریه و مقننه ســه برنامه دیگر شــامل مالیات خانه های خالی، مالیات بر 
عایدی سرمایه و معاملات مکرر را در دستور کار قرار داده اند. مجموع این اقدامات در 

صورت تحقق ممکن است بخش قابل توجهی از مشکلات بازار مسکن را حل کند.

لطفا از بازار مسکن دور شوید!

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/01
شماره : 1407

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بیش از ۲ هزار و ۳۰۰ پروژه در حال 
اجرا با ۱۱ هزار میلیارد تومان اعتبار در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور فعال است.

به گزارش از سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، »علی رسولیان« در 
مراسم امضای تفاهم نامه ارائه خدمات ژئوتکنیک، آزمایشگاهی و کنترل کیفی میان 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با 
اشاره به دو وظیفه مهم سازمان صنایع کوچک، افزود: تامین زیرساخت های تولید در 
شهرک ها و نواحی صنعتی برای واگذاری زمین به فعالان اقتصادی و حمایت از صنایع 
کوچک و متوسط مستقر شده در این شهرک ها و نواحی صنعتی در ۸۵ محور حمایتی، 
دو رویکرد و اولویت مهم کاری این ســازمان است.مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران اضافه کرد: یکی از دغدغه های ما نگهداری تاسیسات، 
نوسازی، به ســازی و ارتقای کیفی زیرساخت های فراهم شده برای فعالان اقتصادی 

است و همواره کیفیت اولویت و نقطه نظر جدی ما در پروژه های زیرساختی است.
رسولیان خاطرنشان کرد: پارسال ۱۱ هزار میلیارد تومان در حوزه های زیرساختی 

و عملیاتی در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور هزینه شد.
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجارت یــادآوری کرد: محور همه کارها باید تولید 
باشــد، اشتغال پایدار از مسیر ورود بخش خصوصی به حوزه تولید می گذرد، صنعت 
کشورمان در دو سال اخیر رشد خوبی داشته است به طوری که ۱۴ درصد واحدهای 
بهره برداری شده در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور در این دو سال افزایش داشته 
اســت.وی با اشاره به ظرفیت های بسیار مناسب سازمان صنایع کوچک، تصریح کرد: 
رویکرد ما توازن سرمایه گذاری و توجه به مناطق مرزی، محروم و کمتر توسعه یافته 

است و در این راستا از ظرفیت وسیع بنیاد مسکن در کشور برای توسعه تولید استفاده 
خواهیم کرد.رســولیان در این نشست، ضمن تقدیر از بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و 
حمایت های این نهاد از شرکت شهرک های صنعتی در استان ها، ابراز امیدواری کرد: 
تفاهم نامه ی امضا شده منجر به اتفاقات بسیار خوبی برای صنعت کشور و زیرساخت های 
صنعتی در شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور شــود. بنیاد مسکن یکی از افتخارات 
انقلاب اســلامی اســت و امیدواریم این بنیاد در حوزه تولید نیز اثرات خوبی داشته 
باشد.رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز در سخنانی اظهار کرد: دوشادوش بخش 
خصوصی حرکت می کنیم، بار اصلی کار بر عهده بخش خصوصی اســت و باید این 
بخش همواره مــورد حمایت قرار بگیرد.»اکبر نیکزاد« با بیان اینکه با اهتمام جدی 
و همــت جهادی به پروژه هــا ورود می کنیم، افزود: روز به روز اقبال بخش خصوصی 
به فعالیت و همکاری با بنیاد مســکن انقلاب اسلامی بیشتر می شود، مردم نیز بنیاد 
را از خود می دانند و این بزرگترین ســرمایه ما اســت.وی تاکید کرد: شــهرک های 
 صنعتی قطب تولید در کشــور هســتند و همه باید از آن حمایت کنیم.رئیس بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی، دغدغه مسوولان کشور را اقتصاد و تولید دانست و ادامه داد: 
حرکت رو به جلوی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی با مطالعات، امکان 
ســنجی و حساب شده است و امکانات عمرانی بسیار خوبی با رعایت اصول فنی در 
شهرک ها و نواحی صنعتی کشور شکل گرفته است.نیکزاد تصریح کرد: افتخار بنیاد 
مسکن نیز این است که عصای دست نظام است، هر جایی که لازم باشد با تعامل با 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با کمک بخش خصوصی کار را 
جلو می بریم، رونق شهرک ها و نواحی صنعتی رونق تولید بوده و تولید نبض اقتصاد 

اســت.برپایه این گزارش، در خاتمه این مراسم تفاهم نامه ارائه خدمات ژئوتکنیک، 
آزمایشــگاهی و کنترل کیفی میان ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران و بنیاد مســکن انقلاب اسلامی امضاء و مبادله شــد.همکاری دوجانبه و بهره 
گیــری از خدمات، توان علمی، اجرایی و دانش فنی بنیاد مســکن و شــرکت های 
زیرمجموعه آن در پروژه های زیرســاختی شهرک ها و نواحی صنعتی و مناطق ویژه 
اقتصادی زیرمجموعه شــرکت شهرک های صنعتی همه استان ها، موضوع این تفاهم 
نامه اســت.این همکاری در زمینه اســتقرار و تجهیز واحدهای آزمایشگاهی محلی، 
طراحــی و عملیات اجرایی ژئوتکنیــک، مطالعات و عملیات اجرایی پایدارســازی 
شــیب، پایدارسازی گود و گودبرداری، طراحی و عملیات اجرایی به سازی خاک های 
زیر ســطحی، کنترل کیفی مصالح، کنترل کیفی عملیات ســاختمانی و راه سازی، 
 مطالعات زمین شناســی مهندســی و همچنین کنترل کیفی عملیات جوش است

 و در صورت نیاز به گســترش همــکاری در زمینه های دیگر از قبیل طراحی، اجرا، 
مشارکت، مدیریت در ســاخت و غیره با توافق کتبی طرفین، موضوعات مربوطه به 

این تفاهم نامه الحاق خواهد شد.
اطلاع رســانی تفاهم نامه توسط ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
به شــرکت شهرک های صنعتی استان ها به لحاظ استفاده از خدمات بنیاد مسکن و 
شرکت های تحت پوشــش انجام می شود. در این راستا شرکت شهرک های صنعتی 
استان ها بر حسب مورد و بر اساس نیاز و در چارچوب قوانین، مقررات و ضوابط مربوطه 
در صورت حصول توافق و آمادگی بنیاد مسکن و شرکت های تابعه آن قرارداد جداگانه 

ای تنظیم خواهند کرد.

۲۳۰۰ پروژه در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور فعال است
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 آیا دولت، یک فقره خودرو را هم مشمول 
مالیات می کند؟!

محمدرضا کریمی     |   در تعریف عجیب وزارت صمت و مجلس و احیانا کارشناسان مالیاتی دولت، وضعیت اقتصاد چنان اسفبار است و 
دسترسی به حتی یک خودرو برای ایرانیان چنان ناممکن شده است که حالا شهروندان این کشور داشتن یک خودرو برایشان »دارایی 

سرمایه ای« محسوب می شود؟ دارایی سرمایه ای در اقتصاد مفهومی دارد که قطعا داشتن یک خودرو برای شخص نمی توان مشمول آن شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

عملیات اجرایی مرحله دوم 
توسعه لایه نفتی پارس 
جنوبی آغاز شد

 بانکی ها بورس را مثبت کردند
بازار سرمایه امروز یک بازگشت از ناحیه منفی 
به مثبت را در انتهای معاملات شاهد بود که می 
توان به سبز بودن بازار در روز دوشنبه امیدوار بود.

شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز از 
منفی به مثبت تغییر جهت داده و توانست رشد 
۴۷۸۴ واحدی را ثبت کند، نمادهای زیر بیشترین 
تأثیر مثبت را بر شــاخص کل بورس داشــتند: 
وبملت، وتجارت، وپاسار، فارس، شستا، حکشتی.

نمادهــای خودرویی نیز بیشــترین تراکنش 
را از آن خــود کردند کــه در صدر آنان نمادهای 
خودرو خگستر هستند. بیشترین ارزش معاملات 
را گــروه خودرویی با ثبت رقــم ۱,۳۰۸ میلیارد 
 تومان )برابر میانگین هفتگی( به خود اختصاص

 داده اســت. پس از آن گروه های بانکی با ارزش 
معاملات ۱,۰۲۴ میلیــارد تومان )برابر میانگین 
هفتگــی( و فلزات اساســی بــا ارزش معاملات 
 ۸۸۴ میلیــارد تومان )برابــر میانگین هفتگی(

 قرار دارند.
ارزش معاملات خرد به عدد ۱۱,۱۶۶ میلیارد 
تومان رسید که قابل توجه نبوده و نشان از اقبال 
ســرمایه گذاران در این شرایط نمی دهد، ارزش 
معامــلات خرد عدد ۱۱,۱۶۶ میلیارد تومان را به 
ثبت رسانده است که نسبت به میانگین هفتگی، 
۱۸ درصد و نسبت به میانگین ماهانه ۳۲ درصد 

کاهش داشته است.
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار 
سهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به 
حقوقی( به ارزش ۲,۴۹۳ میلیارد تومان را نشان 
می دهــد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی 
بــرای دومین روز متوالی با ثبت رقم ۱۰ میلیارد 
تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته 
بر شــدت خروج هم نســبت به میانگین ماهانه 

افزوده شده است.

 شاخص کل بورس منفی اما شاخص هم 
وزن مثبت

در ابتــدای معاملات روز یکشــنبه نمادهای 
متوسط وضعیت بهتری نسبت به شاخص سازها 

دارند.
 شاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز 
با اصلاح حداقلی ۸۸۹ واحدی در شــاخص کل 
بورس مواجه شــده اما شــاخص هم وزن مثبت 
اســت، شاخص هم وزن رشد ۱۵۸۹ واحدی را تا 

این لحظه تجربه کرده است.
نمادهایی که بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص 
کل داشــته اند عبارتند از: وبملت، فولاد، کگل، 
شستا و وپاسار. نمادهای پی پاد، وبملت، ثبهساز، 
ثشاهد، خگستر و خودرو بیشترین تراکنش را از 

آن خود کردند.

 کدام گروه بورسی در شرایط فعلی برای 
سرمایه گذاران جذاب است؟

غفوری، کارشناس بازار سرمایه درباره آخرین 
وضعیت سرمایه گذاری در بورس و بهترین گروه 

این روزهای بورس توضیحاتی داد.
محمد غفوری کارشناس بازار سرمایه در درباره 
بهترین گروه های سرمایه گذاری بورس در شرایط 
فعلی، گفت: به نظر بنده اقبال سرمایه گذاران روی 

صنعت سیمان مثبت خواهد بود.
غفوری افزود: با توجه به نزدیکی فصل مجامع 
و تقسیم سود جذاب برخی شرکت های سیمانی 

درایور مثبتی برای این صنعت خواهد بود.
غفوری افزود: نکته مهم اینکه در فصل زمستان 
شاهد افزایش رقابت های سنگین قیمت سیمان در 
بورس کالا بودیم و تأثیر این مهم را در گزارشات 
ســال مالی صنایع ســیمان با افزایش حاشــیه 
 سودها و افزایش ســودآوری شرکت این صنعت 

خواهیم دید.

 عرضه اولیه  جدید در فرابورس قطعی شد
 عرضه اولیه سهام شــرکت »بهار رز عالیس 
جناران« با نماد »عالیس« روز شــنبه )۶ خرداد 

ماه( در فرابورس انجام می شود.
 عرضه سهام شرکت های جدید )عرضه اولیه( 
همواره مورد توجه اهالی بازار ســرمایه قرار دارد، 
زیرا تاکنون بیش از ۹۰ درصد از عرضه اولیه هایی 
که در بورس انجام شده، سودآور بوده اند به همین 
دلیل این اقدام همیشه در بورس برای فعالان بازار 

جذابیت داشته است.
آگهی عرضه اولیه سهام شرکت »بهار رز عالیس 
جناران« با نماد »عالیس« منتشر شده است که 
مطابق آن روز شــنبه )۶ خرداد ماه( ســهام این 

شرکت به شیوه ترکیبی عرضه خواهد شد.
در ادامــه تعــداد کل ســهام قابــل عرضه، 
۳۰۰میلیون و ۱۲ هزار ســهم معادل ۱۲ درصد 

از کل سهام شرکت اعلام شده است.
همچنین حداکثر تعداد سهام قابل خریداری 
توسط هر کد در مرحله اول، یک میلیون و ۴۲۹ 
هزار ســهم خواهد بود و حداکثر تعداد ســهام 
قابل خریداری توسط هر شخص حقیقی و حقوقی 

در مرحله دوم ۵۰۰ سهم است.
هنگامی که ســهام شرکتی برای نخستین بار 
در بورس عرضه می شود، به روز اول عرضه سهام، 
»عرضه اولیه« گفته می شــود. در این روز درصد 
مشــخصی از کل سهام شرکت برای نخستین بار 
از طریق بورس یا فرابورس توسط سرمایه گذاران 

خریداری می شود.

عملیات اجرایی مرحله دوم توسعه لایه های نفتی پارس جنوبی با حضور مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران آغاز شد.
به نقل از وزارت نفت، عملیات اجرایی مرحله دوم توسعه لایه های نفتی پارس جنوبی که قرارداد آن اسفندماه ۱۴۰۰ امضا شده بود، همزمان با برگزاری آخرین روز از بیست و هفتمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با حضور محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، محمدحسین متجلی مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، موسی 
احمدی نایب رئیس کمیسیون انرژی و جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی روز گذشته )شنبه، ۳۰ اردیبهشت ماه( از طریق ارتباط تصویری زنده با شناور 

پالایشی کوروش در خلیج فارس آغاز شد.
قرارداد ۵۰۰ میلیون دلاری توسعه فاز دوم لایه های نفتی میدان مشترک پارس جنوبی به مدت ۲۰ سال و در چارچوب قرارداد جدید بالادستی اجرایی می شود و طرف قرارداد موظف 

است همه منابع مالی لازم به منظور اجرای طرح شامل هزینه های مستقیم سرمایه ای، هزینه های غیرمستقیم و هزینه های بهره برداری را تأمین کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/01
شماره : 1407

بر اســاس آنچه اعلام شده 
اســت، با توجه به ماده ۱۹ 
آیین نامــه اجرایــی ماده 
۱۴ الحاقی قانــون مبارزه با 
پولشویی، اطلاعات معاملات 
خودرو به صورت یکپارچه 
در سامانه معاملات خودرو، 
ثبت و مشــمول مالیات بر 
عایدی ســرمایه می شود. 
البته این مالیات شامل حال 
همه ثبت نام کنندگان خودرو 
نمی شود. بلکه تنها شامل آن 
دسته از خودروهایی است 
که از سامانه یکپارچه خودرو 
خرید کرده انــد و خودروی 
دریافتی را زیر یکســال از 

زمان دریافت بفروشند.
در صورتی که مالک، خودرو 
را کمتر از یکسال نگه دارد، 
مشــمول مالیات بر عایدی 
ســرمایه خودرو می شود و 
باید روی اضافه بهای خودرو 
نســبت به قیمت پایه، ۳۰ 

درصد مالیات بدهد.

اگر طی روزهای اخیر به سامانه یکپارچه خودرو مراجعه کرده باشید، می بینید که متقاضیان فروش ایران خودرو و سایپا با 
این اطلاعیه روبه رو می شوند: »ضروری است که اطلاعات کلیه متقاضیان مرتبط با این طرح حسب ماده ۱۹ آیین نامه اجرایی 

ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با پولشویی و طرح مالیات بر عایدی سرمایه در اختیار نهادهای ذیربط قرار می گیرد.«
حال با این اعلان تازه به نظر می رسد که بازی تازه مالیاتی دولت این بار با ثبت نام در سامانه یکپارچه خودرو کلید خورده 
است. مساله مالیات بر عایدی سرمایه در ماه های اخیر و به خصوص پس از آنکه مشخص شد تمرکز بیشتر دولت در سال مالی 

جدیدش و البته لایحه بودجه ای که تمرکز آن بر مالیات بوده است، بیش از قبل مطرح شد.

  ماجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه
طرح مالیات بر عایدی ســرمایه ســال گذشته به طور جدی در مجلس مطرح شد و هرچند نیمه تمام ماند، اما همان زمان 

نیز پیش بینی می شد که این طرح در سال جاری به طور کامل بررسی و به قانون تبدیل شود.
مالیات بر عایدی سرمایه در تعریف، به میزان افزایش ارزش قیمت فروش یک دارایی نسبت به قیمت خرید آن گفته می شود؛ 
بنابراین مالیات بر عایدی سرمایه مالیاتی است که بر عایدی حاصل از نقل و انتقال )خرید و فروش( دارایی های سرمایه ای شامل 

انواع دارایی منقول یا غیرمنقول و مشهود یا نامشهود وضع می شود.

  مالیات بر دارایی سرمایه ای
اما برای درک بهتر باید دریافت دارایی ســرمایه ای که باید بر آن مالیات بر عایدی ســرمایه وضع شــود چیســت؟ دارایی 
ســرمایه ای به طور معمول به دارایی هایی گفته می شــود که معمولاً در جریان عادی کسب و کار فروخته نمی شوند و به دلیل 

تأثیر مستقیمشان در فعالیت اقتصادی، نگاه داشته می شوند تا سود از فروش یا سود نگهداری بیشتری به آنان تعلق بگیرد.
در این میان، اما طرح یک مصوبه تازه و دستور جدید در هفته گذشته بار دیگر مساله مالیات بر عایدی سرمایه را مطرح کرد. 
وزارت صمت اعلام کرده اســت که اطلاعات تمام خریداران خودرو از ســامانه یکپارچه برای پرداخت مالیات بر عایدی سرمایه 

در اختیار نهادهای مربوطه قرار می گیرد.
اواســط اردیبهشت ماه، مجلس با بررسی مالیات بر عایدی سرمایه اعلام کرد که ثبت نام خودرو در سامانه یکپارچه شامل 
این مالیات می شود و باتوجه به ماده ۱۹ آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با پولشویی، اطلاعات معاملات خودرو، 

ثبت و مشمول مالیات بر عایدی سرمایه می شود.

   اگر از سامانه یکپارچه، خودرو خریدید باید مالیات بدهید!
آنچه، اما در نهایت و درباره ثبت نام مرحله دوم طرح یکپارچه خودرو مطرح شد، دریافت مالیات بر عایدی سرمایه خودرو 
اســت. این خبر به آن معناســت که افرادی که از سامانه یکپارچه، خودرو می خرند، باید مالیات آن را بدهند. کما اینکه وزارت 
صمت اعلام کرد اطلاعات همه خریداران خودرو از ســامانه یکپارچه برای طرح مالیات بر عایدی ســرمایه در اختیار نهادهای 

ذیربط قرار می گیرد.
بر اســاس آنچه اعلام شــده است، با توجه به ماده ۱۹ آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با پولشویی، اطلاعات 
معاملات خودرو به صورت یکپارچه در ســامانه معاملات خودرو، ثبت و مشــمول مالیات بر عایدی سرمایه می شود. البته این 
مالیات شامل حال همه ثبت نام کنندگان خودرو نمی شود. بلکه تنها شامل آن دسته از خودروهایی است که از سامانه یکپارچه 

خودرو خرید کرده اند و خودروی دریافتی را زیر یکسال از زمان دریافت بفروشند.
در صورتی که مالک، خودرو را کمتر از یکسال نگه دارد، مشمول مالیات بر عایدی سرمایه خودرو می شود و باید روی اضافه 

بهای خودرو نسبت به قیمت پایه، ۳۰ درصد مالیات بدهد.

چه شرایطی برای سرمایه گذاران بورس مناسب است؟
 یک کارشــناس ارشد بازار ســرمایه با تاکید بر اینکه اصلاح 
شاخص بورس طبیعی بود و نوسان در ذات بازار سهام است، گفت: 
سهامداران در بورس افق سرمایه گذاری شان باید بلندمدت باشد 
و از طریق ابزارهای غیرمستقیم در بازار سهام اقدام کنند که در 
این صورت به طور قطع بازدهی بسیار خوبی کسب خواهد کرد.

علی تیموری با اشاه به روند فعلی معاملات بورس، اظهار داشت: 
نوسان به عنوان خاصیت بازارهای مالی تلقی می شود و بازار سرمایه 

ایران هم نیز از این قاعده مستثنی نیست.
وی اظهار داشــت: روند رو به رشد شاخص بورس از سه ماهه 

پایانی سال گذشته و استمرار آن در فروردین ماه سود و بازده خوبی را نصیب سرمایه گذارن کرد و طبیعی بود پس از رشد صورت 
گرفته در بازار شاهد اصلاح قیمت ها و نوسان در شاخص های بازار سرمایه باشیم.

تیموری اعلام کرد: وضعیت به وجود آمده در روند فعلی بازار طبیعی بود، با این تفاوت که اصلاح صورت گرفته در اردیبهشت 
امسال سریع و در کلیت بازار رخ داد.این کارشناس ارشد بازار سرمایه معتقد است؛ این روند نسبت به اصلاح های قبلی بازار که 

عموما فرسایشی و خسته کننده بود، تفاوت دارد.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه ممکن است در بازار شــاهد تکرار دوباره روند سال ۹۹ در بازار باشیم یا خیر، گفت: 
شرایط فعلی بازار سرمایه قابل مقایسه با دوره پیک شاخص در سال ۹۹ نیست و به هیچ عنوان مقایسه اصلاح صورت گرفته در 

سال ۹۹ با اردیبهشت ماه امسال درست نیست.
تیموری خاطرنشــان کرد: اکنون بازار از حیث ارزندگی و چشــم انداز سودآوری در مقایسه با مرداد سال ۹۹ متفاوت بوده و 

قیمت های فعلی در بازار سرمایه در مقایسه با بازارهای جایگزین از توجیه اقتصادی بالا برای سرمایه گذاری برخوردار است.
این کارشــناس بازار ســرمایه اظهار داشــت: در صورت صیانت از بازار توسط سیاســت گذاران امر که اقدام به تصمیم گیری 
در بخش هــای مختلــف اقتصادی اثرگذار بر بازار ســرمایه می کنند شــاهد پویایی و شــادابی در بازار ســرمایه خواهیم بود 
 و بازار ســرمایه به واســطه توســعه ابزارهــای تامین مالی که رســالت اصلی آن تامیــن مالی بخش هــای مختلف اقتصادی

 است، موفق خواهد بود.وی روند معاملات بورس در روزهای آینده را مورد مقایسه قرار داد و گفت: با توجه به ارزندگی کلیت بازار، 
روند معاملات بورس در بازه زمانی میان مدت و بلندمدت مثبت ارزیابی می شود، اما ممکن است در کوتاه مدت شاهد نوساناتی 

در بازار باشیم که این امر ناشی از حساسیت بازار به تحولات اقتصادی، سیاسی و تاثیر تصمیمات متخذه اثرگذار بر بازار است.
تیموری بازار ســرمایه را آینه تمام نمای اثر سیاســت های دولت در بخش اقتصادی و عوامل غیراقتصادی اثرگذار بر امنیت 
سرمایه گذاری دانست و افزود: لازم است تا تصمیم گیران در زمان اخذ تصمیمات مهم اثر آن را در بخش های مختلف از جمله 

بازار سرمایه مورد توجه قرار دهند.

معاون اشتغال وزارت کار از ثبت یک میلیون و ۳۰۰ هزار کد 
ملی در سامانه »رصد« خبر داد و گفت: امسال ایجاد یک میلیون 
و ۵۰ هزار فرصت شغلی جدید برای ثبت در سامانه رصد کشور 

هدفگذاری شده است.
 سامانه ملی رصد اشتغال کشور با هدف کسب اطلاعات دقیق 
از ورودی و خروجی های بازار کار و میزان اشتغال ایجادی، طراحی 
و راه اندازی شده است و از طریق این سامانه، دستگاه های اجرایی 

اطلاعات اشتغال خود را اعلام می کنند.
در حال حاضر این ســامانه بر سایت وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی قرار دارد و آمار و اطلاعات مربوط به اشتغال هر دستگاه و تعداد شاغلان در سطح استانی و شهرستانی در آن بارگذاری 
می شود. بر اساس اعلام معاونت اشتغال وزارت کار در سال گذشته بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار کد ملی منحصر روی سامانه 
رصد اشتغال به ثبت رسیده و بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال در کشور پرداخت شده است.سامانه رصد ثبت 
اشتغال یکی از راهکارهایی است که دولت برای ساماندهی اشتغال ایجاد کرده و افراد جویای کار می توانند با ثبت نام در سامانه، 

درخواست خود را برای دریافت شغل مناسب اعلام کنند.
به اعتقاد کارشناســان و تحلیلگران بازار کار یکی از چالش های حوزه اشــتغال، نبود اطلاعات و آماری برای برنامه ریزی های 
مربوط به بازار کار است و سامانه هایی که به منظور ثبت اشتغال ایجادی و شناسایی فرصت های شغلی راه اندازی می شوند امکان 

دسترسی بهتر و آسان تر جویندگان کار و کارفرمایان را فراهم می کنند.
در همین راستا محمود کریمی بیرانوند ـ معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار ـ آمار تازه ای از اشتغال ثبت شده در 
سامانه ملی رصد ارائه داده و می گوید: برای سال ۱۴۰۱ یک میلیون و ۲۱۲ هزار فرصت شغلی جدید درنظر گرفته شده بود که 
بر این اساس بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار کد ملی منحصر روی سامانه رصد اشتغال به ثبت رسیده و میانگین صحت سنجی 

کشور نیز با ثبت ۹۵۰ هزار کدملی صورت گرفته و تمام اطلاعات جزیی در خصوص این عده موجود است.
وی همچنین از پرداخت بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات اشــتغال در کشــور طی سال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: 
میزان اشــتغال ثبت شــده سامانه رصد در حالی است که بر اساس اعلام سازمان امور استخدامی، بیش از ۱۲۰ هزار کد ملی هم 

در بخش دولتی ایجاد اشتغال شده و مجموع این دو هدف یک میلیون شغل دولت مردمی را بیش از تعهد محقق کرده است.
به گفته کریمی بیرانوند بیش از ۷۰۰ هزار نفر بیمه  شده جدید اجباری، مشاغل و حِرَف در سازمان تامین اجتماعی به ثبت 
رسیده که به معنای ایجاد شغل است.معاون اشتغال وزیر کار درعین حال هدفگذاری ایجاد اشتغال در سال جاری را یک میلیون 
و ۵۰ هزار فرصت شغلی جدید برای ثبت در سامانه رصد کشور عنوان کرد و گفت: سال ۱۴۰۱ کمترین نرخ بیکاری ۲۰ سال 

اخیر در کشور تجربه شد و این نرخ به ۹ درصد رسید که در دولت های قبل بی سابقه بود.

ثبت ۷۰۰ هزار بیمه شده جدید اجباری، مشاغل و حِرَف

  مالیات ۱۰ تا ۳۰ درصدی بر خودرو
افرادی که خودروی خریداری شده از سامانه یکپارچه را کمتر از دو سال نگه دارند، باید ۲۰ درصد 
از سود خودرو را به عنوان مالیات بر سرمایه بدهند و نگهداری خودرو کمتر از سه سال شامل مالیات 
۱۰ درصدی می شــود. خریداران این خودروها تنها در صورتی از مالیات معاف هستند که خودروی 

خریداری شده از سامانه یکپارچه خودرو را بالای سه سال نگهداری کنند. 
میزان مالیات برعایدی خودرو به این صورت است:

کمتر از یک سال: ۳۰ درصد از مبلغ مابه التفاوت قیمت خرید و فروش
بین یک تا دو سال:۲۰ درصد از مبلغ مابه التفاوت قیمت خرید و فروش

از ســوی دیگر قیمت خودروهای عرضه شده در سامانه یکپارچه خودرو همان قیمت خودرو در 
کارخانه اســت و با توجه به اختلاف قیمت زیاد کارخانه و بازار آزاد، خریداران خودرو ســود زیادی 
می برند. برای مثال اگر فردی از ســامانه یکپارچه، خودرویی را به قیمت ۴۵۷ میلیون تومان بخرد 
و آن را بــا قیمــت یک میلیارد تومان در بازار آزاد بفروشــد، باید مالیــات ۱۰ تا ۳۰ درصدی روی 
مابه التفاوت قیمت ۴۵۷ میلیون تا یک میلیارد تومان را بپردازد.این فرد اگر یک سال خودرو را نگه 
دارد، باید ۳۰ درصد ســود ۵۰۰ میلیون تومانی را به عنوان مالیات پرداخت کند که رقم آن حدود 

۱۶۰ میلیون تومان می شود.

   چطور خودروهای ثبت نامی مشمول مالیات شدند؟
حال با توجه به توضیحات ارائه شده درباره مالیات بر عایدی سرمایه، سوال این است که چطور 
اکنون خودروهای سامانه یکپارچه مشمول مالیات بر عایدی سرمایه ای شده اند؟ باید توجه داشت 
که مالیات بر عایدی سرمایه، نوعی مالیات است که از معاملات مسکن، خودرو، طلا و سکه یا ارزهای 
خارجی دریافت می شود. میزان مالیات بر عایدی سرمایه، بسته به مدت نگهداری از صفر تا ۶۰ درصد 
است. این رقم اکنون برای خودروهای سامانه یکپارچه از صفر تا ۳۰ درصد تعیین شده است.در مدل 
مالیات گرفتن از خودروهای ثبت نامی در سامانه یکپارچه باید توجه کرد که بر اساس مصوبه تازه، در 
صورتی که برای مثال خودرو مشمول مالیات شده از ثبت نام ایران خودرو در سامانه یکپارچه باشد، 
برای فروش پژو پارس در سال اول باید شخص فروشنده حدود ۱۲۸ میلیون تومان مالیات پرداخت 
کنند. البته این میزان تقریبا برای تمام مدل های خودروهای عرضه شده در سامانه یکپارچه یکسان 
است. به بیان دیگر، با توجه به اختلاف قیمت بازار و کارخانه در صورت مشمول شدن مالیات بر عایدی 

سرمایه، افراد متقاضی فروش ایران خودرو و سایپا باید منتظر مالیات حدودا ۱۰۰ میلیونی باشند.

   مشکلات مالیات بر عایدی سرمایه برای متقاضیان ثبت نام خودرو
البته در این میان مهدی طغیانی، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس، در واکنش به این جدول 
در سامانه فروش یکپارچه خودرو در زمان ثبت نام متقاضیان گفته است که درج عبارت اخذ مالیات 

بر عایدی سرمایه در سامانه یکپارچه خرید خودرو درست نبوده و اشکالات اساسی دارد.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس همچنین گفته است: اخیرا مشاهده شده که مردم در زمان 
ثبت نام ایران خودرو در سامانه یکپارچه با عبارت اخذ مالیات بر عایدی سرمایه مواجه می شوند. در 
این بخش ابتدا باید به این نکته اشــاره کنم که مالیات بر عایدی ســرمایه در مجلس تصویب نشده 
است، بلکه مصوبه مالیات بر سوداگری مصوب شده و در شورای نگهبان مراحل بررسی و نهایی شدن 
را طی می کند. به هیچ وجه در مصوبه مجلس در زمینه مالیات بر سوداگری گفته نشده، خرید یک 

فقره خودرو مشمول مالیات بر سوداگری خواهد شد.

   خرید یک فقره خودرو مشمول مالیات بر سوداگری نمی شود
طغیانی ادامه داد: بنابراین ذکر این قید در اطلاعیه سامانه یکپارچه خرید خودرو درست نبوده و 
اشکالات اساسی است. این موضوع باعث نگرانی متقاضیان ثبت نام ایران خودرو و سایپا شده که باید 
اصلاح شود.مساله ای که سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرده است، اما شاید یکی از 
مشکلاتی باشد که طرح مالیات بر عایدی سرمایه بر خودروهای واگذار شده از سوی سامانه یکپارچه 
خودرو دارد.از عمده ترین اشکالات این طرح یکی همین است که مالیات بر عایدی سرمایه مفهومی 

دارد که بر اساس آن تعریف، خودروهای ثبت نامی از طریق سامانه یکپارچه مشمول آن نیستند.
کما اینکه یکی از اصلی ترین شروط برای ثبت نام در سامانه یکپارچه خودرو این است که شخص 
نباید هیچ خودروی دیگر یا پلاک فعالی داشته باشد و حال چطور شخصی که تنها یک خودرو دارد 
مشمول مالیات برعایدی سرمایه می شود که مفهوم آن دارایی سرمایه ای است و باید حداقل داشتن 
دو خودرو و یا بیشتر را شامل شود؟یعنی در تعریف عجیب وزارت صمت و مجلس و احیانا کارشناسان 
مالیاتی دولت، وضعیت اقتصاد چنان اسفبار است و دسترسی به حتی یک خودرو برای ایرانیان چنان 
ناممکن شــده است که حالا شهروندان این کشور داشتن یک خودرو برایشان »دارایی سرمایه ای« 
محسوب می شود؟ دارایی سرمایه ای در اقتصاد مفهومی دارد که قطعا داشتن یک خودرو برای شخص 
نمی توان مشمول آن شود.از سوی دیگر در مورد خودرو حتی بسیاری از کارشناسان اقتصادی وجود 
بیشــتر از دو خودرو را در یک خانواده ۴ نفره در مفهوم دارایی ســرمایه ای نمی دانند و تنها زمانی 
خودرو را در این بخش مشمول می کنند که بیش از این تعداد خودرو در هر خانواده موجود باشد.

از سوی دیگر باید توجه داشت که سند خودروهای طرح یکپارچه، یکسال در رهن شرکت خواهد 
ماند و مشتری قانوناً اجازه فروش آن را ندارد )هر چند که خرید و فروش حواله ها کم نیست(، کارکرد 
این طرح برای یکسال اول )قانوناً( موضوعیت پیدا نمی کند و عجیب است که چطور وقتی فروش این 

خودروها عملا در سال اول ناممکن است، دولت قصد ایجاد مالیات بر روی آن را دارد.
همچنین شــنیده ها حکایت از این دارد که پرداخت مالیات بر ارزش افزوده )۹ درصد دیگر( نیز 
به زودی خرید و فروش خودروها را شامل می شود و به این ترتیب با راه اندازی سامانه مذکور قریب 
به ۵۰ درصد ســود هر معامله خودرویی به عنوان مالیات اخذ خواهد شد و این یعنی دیگر خرید و 
فروش خودرو نمی تواند محلی برای سودهای هنگفت باشد.در این شرایط باید توجه کرد که مالیات 
بر عایدی ســرمایه و مســاله مالیات بر خودروهای سامانه یکپارچه اکنون نیز در حالی توسط وزات 
صمت باعث بروز بحث هایی شده است که این طرح هنوز در مجلس، تحت بررسی است و به تصویب 
نهایی نرســیده و به قانون تبدیل نشــده است.در این حال به نظر می رسد شوق وزارت صمت برای 
اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه از خودروهای سامانه یکپارچه چنان است که نه تنها پیش از 
تایید نهایی در مجلس شرایط اجرای آن را فراهم می کند که حتی قوانین و دستورات خود سامانه 

را نیز به نوعی از یاد برده است.
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کشاورزی 

پروژه خط انتقال مجتمع 
آبرسانی بنداروز دشتستان 

۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد

 نشست خبری سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی به مناسبت 
روز جهانی تنوع زیستی در محل این سازمان برگزار شد. سیدمجتبی خیام 
نکویی، رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به تفاهم 
نامه این سازمان با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: سال گذشته تفاهم 
نامه ای با وزارت علوم به امضا رسید که تعدادی از دانش آموختگان دکتری 

به وسیله سازمان تات برای پسادکتری جذب شوند.
وی افزود: کنوانسیون تنوع زیستی یکی از مهم ترین توافق نامه های بین 
المللی بوده که در ســال ۱۹۹۲ میلادی در برزیل با هدف حفاظت از تنوع 

زیستی و بهره برداری پایدار از منابع طبیعی منعقد و تصویب شد.
او ادامه داد: روز ۲۲ مه مصادف با اول خرداد روز جهانی تنوع زیستی اعلام 

شد. در حال حاضر ۱۹۶ کشور از جمله ایران به این کنوانسیون پیوستند.
وی با بیان اینکه عضو ایران در سال ۷۵ به تصویب مجلس رسید، تصریح 
کرد: ذیل این کنوانسیون دو هدف ایمنی زیستی و بهره برداری از مزایای 
مهندسی ژنتیک دنبال می شود. تلاش این است که آثار سو احتمال ناشی 

از این محصولات روی سلامت انسان و محیط زیست را به حداقل برسد.
خیام نکویی یادآور شد: هنگامی که از تنوع زیستی صحبت می شود یعنی 
تنوع بین موجودات زنده اعم از گیاهی و جانوری که در اکوسیستم دریایی 
و خشکی وجود دارد. این موضوع تنوع درون گونه ای و در اکوسیستم های 

مختلف را هم شامل می شود.
وی اظهار کرد: تنوع زیســتی در ۳ ســطح ژن، گونه و اکوسیستم قابل 

طبقه بندی است.
رئیس سازمان تات با اشاره به عایدی های کنوانسیون تنوع زیستی گفت: 
در مدت محدودی کشــورهای زیادی به آن پیوستند که ارزش های ذاتی، 

اکولوژی، ژنتیکی، اجتماعی و اقتصادی را به دنبال دارد.

 دستاوردهای تنوع زیستی
خیام نکویی با تاکید بر اینکه تنوع زیستی اصل حیات است، ادامه داد: 

هر موجود زنده روی کره زمین منحصر به فرد بوده و این موجود باعث غنا 
طبیعت و تنوع زیســتی می شود. بنابراین هم پایداری و هم تنظیم محیط 

زیست محقق شده که ارتقا روان شناختی جامعه انسانی را به دنبال دارد.
وی با اشاره به امنیت غذایی عنوان کرد: یکی از دستاوردها دستیابی به 
امنیت غذایی پایدار بوده و رسیدن به خودکفایی در محصولات راهبردی است.

 تنوع زیستی ایران
رئیس سازمان تات با بیان اینکه ایران دارای ۸ هزار گونه گیاهی است که 
بالغ بر ۲ هزار و ۴۰۰ گونه آن مختص ایران و بومی کشور ما است؛ علاوه بر 

اینکه ۲۳۰۰ گونه نیز قابلیت استفاده دارویی دارند.
وی ادامه داد: در ایران ۲۰۰ گونه پستاندار، ۵۵۰ گونه پرنده، ۱۰۰۰ گونه 
ماهی، ۱۱ گونه خزنده دریایی، ۲۰ پستاندار دریایی، ۲۴۰ گونه خزنده و ۲۲ 

گونه دوزیست در ایران وجود دارد.
وی گفت: ایران به لحاظ ذخایر ژنتیکی و تنوع زیستی کشور ثروتمندی 
است که می تواند ضامن تأمین امنیت غذایی پایدار باشد. نکته قابل اهمیت 

حفظ و بهره برداری از این گونه های متنوع گیاهی و جانوری است.

 خدمات تنوع زیستی
خیام نکویی در ادامه به خدمات تنوع زیستی اشاره کرد و گفت: این تنوع 
زیستی تنظیم کننده آب شیرین، تأمین مواد خام، منابع دارویی، خدمات 
فرهنگی و.... است. از دیگر خدمات این تنوع زیستی می توان به کیفیت آب 

و هوا اشاره کرد که در ادامه موجب جلوگیری از فرسایش خاک می شود.
وی بزرگ تریــن چالش تنوع زیســتی در کشــور را حفاظــت از این 
گونه هــا عنوان کــرد و گفت: یکــی از راهکارهای مراقبــت از گونه های 
 گیاهی و جانوری این اســت که تنوع زیســتی تبدیل به گفتمان قالب در

 بین مســؤولان شود. اگر این امر اجرایی شود مردم مهم ترین حافظ تنوع 
زیستی خواهند بود.

وی افزود: در جهان نقطه هایی به عنوان مناطق داغ تنوع زیستی وجود 
دارد که باید حداقل ۲۵۰۰ گونه گیاهی بومی با ۳۰ درصد پوشش طبیعی 
اولیه باشد مانند جنگل هیرکانی که یکی از مناطق داغ نیم کره شمالی به 
شمار می رود. گفتنی است ایران یکی از حدود ۳۰ کشور دنیا در منطقه داغ 

تنوع زیستی محسوب می شود.

 عواملی که موجب تهدید تنوع زیستی است؟
این مقام مسؤول با بیان اینکه از ۱۳ اقلیم جهان ایران ۱۱ اقلیم همزمان 
با ۴ فصل را در اختیار دارد، گفت: فشار زیادی روی اکوسیستم گیاهی کشور 
به لحاظ اقتصادی و اجتماعی وجود دارد. طرح های عمرانی در مناطق مختلف 
مثل جاده کشی، برداشت از معادن، احداث صنایع و... اگر مطالعات ضمیمه 

آنها نشود تهدیدی برای این تنوع زیستی کشور است. 
بسیاری از گونه های گیاهی در این ساخت و سازها و پروژه های عمرانی 

از بین رفته و منقرض شدند.
وی گفت: در کشورهای جهان اگر قرار باشد طرحی عمرانی انجام شود که 
حیات گونه هایی را با خطر مواجه کند از قبل هزینه شده در همان زیستگاه 

یا خارج آن گیاه احیا می شود.
وی به سایر تهدیدها اشاره کرد و ادامه داد: چرای بی رویه دام ها در مراتع 
از دیگر تهدیدها برای گونه زیستی کشور است. البته در این زمینه نباید از 
تغییرات اقلیمی غافل شد که موجب انقراض یک سری از گونه ها می شود. 
در حال حاضر شیر و ببر مازندران منقرض شدند ضایعه ای که جبران پذیر 
نیســت. در این راستا سازمان تات ۷۶ گونه گیاهی را در فهرست قرمز قرار 
داد که ممکن است منقرض شوند. از این آمار ۱۹ گونه پستاندار، ۲۵ گونه 

پرنده، ۱۶ گونه خزنده، ۴ گونه دوزیست و ۱۰ گونه ماهی است.

 راه اندازی یک مرکز مهم
خیام نکویی با اشــاره به تصویب و راه اندازی مرکز ملی مدیریت منابع 
ژنتیکی گفت: یکی از مهم ترین اقدامات و فعالیت ها در این حوزه راه اندازی 
این مرکز بوده که گونه گیاهی در زیستگاه خودش حفظ می شود. در حال 
حاضر ۱۵۳ ایستگاه و ۸۱ مرکز تحقیقاتی شکل گرفته که در حوزه اکوسیستم 

مرتعی، جنگلی و بیابانی پژوهش کنند.
وی ادامه داد: همچنین حفظ آنها خارج از زیستگاه شأن به وسیله بانک های 
ژن در حال انجام اســت. ایران دارای ۲ بانک ژن گیاهی بزرگ است. بانک 
ژن زراعی که بزرگ ترین بانک ژن منطقه و جز ۱۰ بانک بزرگ جهان با ۷۳ 
هزار نمونه است. دومین بانک ژن مربوط به منابع طبیعی با ۴۹ هزار نمونه 

از گونه های جنگلی، دارویی و مرتعی است.

 کلکسیون های گیاهی 
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی در ادامه سخنان خود 
گفت: ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار نمونه از انواع حشرات و جانواران زیان آور )آفات( 
در کلکسیون گیاهی وجود دارد. همچنین ۵ هزار و DNA ۸۰۰ از منابع ژنتیکی 

دام، طیور و زنبور در این کلکسیون نگهداری می شود.
به این آمار باید ۹ هزار سویه قارچ، باکتری و... اضافه کرد.

 خلاءهای موجود در حفاظت از تنوع زیستی کشور
خیام نیکویی پایین بودن اطلاعات عمومی جامعه نسبت به اهمیت تنوع 
زیستی یکی از خلاءهای موجود است، گفت: این خلأ باید از طریق رسانه ها 
پر شود. تاکید می شــود برای حفظ تنوع زیستی باید گفتمان سازی کرد. 
این موضوع باید در ســرفصل های آمــوزش و پرورش و حتی آموزش عالی 

گنجانده شود.
وی اضافه کرد: در ایران نسخه پشتیبان از ذخایر ژنتیکی وجود ندارد که 
این گونه ها برای ۲۰۰ تا ۴۰۰ ســال آینده حفظ شــود در صورتی که برای 
بانک های ژنتیکی اتفاقی رخ داد. در حالی که کشورهایی مانند برزیل به عنوان 
نخستین کشور با بالاترین تنوع زیستی و نروژ آن نسخه پشتیبان وجود دارد.

این مقام مســؤول برای محقق شدن این نسخه پشتیبان عنوان کرد: ۵ 
هزار میلیارد تومان )همت( منابع مالی نیاز اســت.کریدور شمال به جنوب 
موجب خساراتی به گونه زیستی شده که نبود الزام قانونی برای استعلام و 

پیگیری موضوع وجود ندارد.

مزدک جمشیدی    |  در جهان نقطه هایی به عنوان مناطق داغ تنوع زیستی وجود دارد که بایدحداقل ۲۵۰۰گونه گیاهی بومی با ۳۰درصد پوشش طبیعی اولیه داشته 
باشد مانند جنگل هیرکانی که یکی از این مناطق است.

 هنگامی که از تنوع زیستی 
صحبت می شود یعنی 

تنوع بین موجودات زنده 
اعم از گیاهی و جانوری 

که در اکوسیستم دریایی 
و خشکی وجود دارد. این 

موضوع تنوع درون گونه ای 
و در اکوسیستم های 
مختلف را هم شامل 

می شود.

هیرکانی یکی از مناطق داغ تنوع زیستی در نیم کره شمالی

  برنامه پرداخت 6 هزار میلیارد ریال تسهیلات 
اشتغال زایی بانک توسعه تعاون به مددجویان 

نهاد های حمایتی
بانک توسعه تعاون ۶ هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض 
الحسنه اشتغال زایی به مددجویان نهاد های حمایتی 
و اعضای صندوق نوآوری و شکوفایی پرداخت می کند.

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان-   به گزارش 
روابط عمومی بانک توســعه تعاون، جزئیات تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال زایی نهادهای حمایتی از سوی 

بانک مرکزی ابلاغ شد.
بر اساس جزء)۴(بند )ب( تبصره ۱۸ قانون بودجه سال 
جاری و بر مبنای ابلاغیه مدیریت کل عملیات پولی و 
اعتباری بانک مرکزی ،با هدف حمایت از اشــتغال در 
چارچوب مصوبات شــورای عالی اشتغال،معادل ۵۰۰ 
هزار میلیارد ریال بــه مددجویان کمیتــه امداد امام 
خمینی،۳۵۰ هزار میلیارد ریال به مددجویان سازمان 
بهزیستی،۵۰ هزار میلیارد ریال بنیاد برکت و ۵۰ هزار 
میلیارد ریال صندوق نوآوری و شکوفایی از سوی نظام 

بانکی کشور پرداخت می شود.
بر اساس جدول توزیع تســهیلات قرض الحسنه جزء 
۴ بند )ب( تبصره ۱۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲،بانک 
توسعه تعاون ۶ هزار میلیارد ریال در قالب این سرفصل 

پرداخت می کند.
جزئیات ایــن جدول نشــان می دهد، بانک توســعه 
تعاون دو هزار میلیارد ریال تســهیلات قرض الحسنه 
به مددجویان کمیته امداد امــام،دو هزار میلیارد ریال 
به مددجویان سازمان بهزیســتی،و به اعضای صندوق 
نوآوری و شــکوفایی و بنیاد برکت نیز دو هزار میلیارد 

ریال تسهیلات پرداخت می کند.
بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک دولتی و توسعه 
ای طی ســال های اخیــر نقش موثــری در پرداخت 

تسهیلات اشتغال زایی داشته است.
تســهیلات پرداختی بانک توســعه تعاون در سرفصل 
اشتغال پایدار روستایی و عشایری از ۳۳ هزار میلیارد 

ریال عبور کرده است.

 
  پنجمین ملاقات مردمی شهردار بوشهرو حل 

مشکلات شهروندان در سال جاری 
پنجمین دیدار چهره به چهره شــهروندان بوشهری با 
حســین حیدری شهردار بندر بوشــهر در سال جاری 
برگزار و مشکلات و درخواست های همشهریان از سوی 

مدیران شهرداری مورد بررسی قرار گرفت. 
به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات و امور 
بین الملل شــهرداری بوشــهر، در این دیدار مسائل و 
مشکلات شهروندان مناطق ۱ و ۲ در حوزه های مختلفی 
از جمله عمران، شهرسازی، پسماند، اتوبوسرانی، فضای 

سبز و... مورد بررسی قرار گرفت.
شهردار بوشهر در این نشست با تاکید بر اینکه تسهیل 
امور شهروندان وظیفه شرعی و قانونی شهرداری است، 
حل مشکلات شهروندان و رســیدگی به شکایات آنها 
در چارچوب قانــون را از اولویت های مدیران و معاونان 

شهرداری دانست.
این نشســت با هدف پیگیــری شایســته و مطلوب 
درخواست ها و شکایات شــهروندان با حضور معاونان 
و مدیران بخش های مختلف شهرداری در حالی برگزار 
شد که از ابتدای سال جاری تاکنون حدود ۶۰ شهروند 
بوشهری در این ملاقات ها مشــکلات خود را مطرح و 
با دســتور شــهردار برای رفع قانونی آنها، قول مساعد 

گرفتند.
گفتنی است، شــهروندان بوشهری می توانند به منظور 
دیدار چهره به چهره با شهردار بندر بوشهر، با مراجعه به 
مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری نسبت به 

گرفتن نوبت ملاقات اقدام کنند. 

   در بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت
شرکت ملی حفاری ایران تفاهم نامه های علمی، 
آموزشی و پژوهشی با سه دانشگاه کشور امضا 

کرد

 شــرکت ملی حفاری ایران و سه دانشــگاه کشور در 
نخستین روز کاری بیســت و هفتمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش وپتروشیمی تفاهمنامه های 

علمی، آموزشی و پژوهشی امضا کردند.
ایــن تفاهمنامه هــا در محــل نمایشــگاه های بین 
المللی تهران به طور جداگانه  بــه امضای حمید رضا 
گلپایگانی مدیرعامل شــرکت و آقایان محمد موذنی، 
 محمد مدرســی و محمد علی زنگنه اســدی رؤسای 
دانشگاه های شــیراز، خلیج  فارس و حکیم سبزواری 

رسید.
محورهای این همــکاری ها رفع نیازهــای موجود در 
صنایع  به ویژه صنعت حفاری، بومی ســازی و انتقال 
فناوری های نوین، بهره گیری بهینــه از ظرفیت های 
ســازمان در راســتای اولویت های پژوهشی، تعریف و 
اجرای پروژه های صنعتی، راه اندازی و توسعه تجهیزات 

مورد نیاز طرفین است.
همچنین بهره گیری متقابل از متخصصان و کارکنان 
شرکت در امور آموزشی، پژوهشی و ساخت، بهره گیری 
متقابل از خدمات فنی و آزمایشگاهی، اجرای پروژه های  
پژوهشــی، پایان نامه های تحصیلی تکمیلی، فرصت 
مطالعاتی اســاتید دانشــگاه در صنعت و همایش های 
علمی تخصصی از دیگر محورهــای این تفاهمنامه ها 
می باشــد که مدت آن یک ســال و با موافقت طرفین 

قابل تمدید است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/01
شماره : 1407

ابوالحسن عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در این بازدید با تاکید بر اینکه میز خدمت باید به صورت منظم و مستمر به مردم خدمات رسانی کند، اظهار داشت: میز خدمت باید پاسخگوی بی 
واسطه به مردم باشد و مدیران نباید به عنوان یک رفع تکلیف به این مسئله نگاه داشته باشند.وی افزود: در آستانه فصل تابستان و در راستای دغدغه مردم بخش سعدآباد خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته 
آبشیرین کن سعدآباد مجددا راه اندازی شد.عالی با بیان اینکه رفع مشکلات آبرسانی در دشتستان در اولویت قرار دارد، گفت: نوسازی شبکه های فرسوده که باعث هدر رفت آب می شود با همکاری دهیاران و شهرداران 
در حال اجرا می باشد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: خط انتقال مجتمع بنداروز اواخر سال گذشته عملیات اجرایی آن آغاز شد که از جمله اهداف آن تحت پوشش قرار گرفتن ۶ روستا با 

جمعیت بالغ بر یک هزار و ۸۰۸ خانوار بود.وی پیشرفت خط انتقال مجتمع بنداروز را ۵۰ درصد دانست و عنوان کرد: منبع تامین آب پروژه یاد شده خط سوم انتقال آب از خط کازرون است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر خاطر نشان کرد: با هماهنگی دستگاه  قضایی و راه اندازی اکیپ های ویژه، برخورد با انشعابات غیر مجاز در شهرستان دشتستان تشدید شده است.

 ۵۰۰ هکتار از باغات کشت و صنعت مغان احیا شد
 مدیرعامل شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان گفت:  در سال های اخیر ۵۰۰ هکتار از باغات کشت و صنعت بازسازی و احیا شده و کشت جدید هم به میزان ۳۰۰ هکتار در یک سال گذشته هدف گذاری شده است.

قاسم محمدی با بیان اینکه از ۲۳ هزار هکتار اراضی ۲ هزار و ۳۰۰ هکتار مربوط به باغات است که ۵۰ درصد آن فرسوده شده است، اظهار کرد: نوسازی و بازسازی ۳۰۰ هکتار دیگر از باغات کشت و صنعت مغان هم برای امسال برنامه ریزی شده و در قالب 
این برنامه به تدریج درختان غیرمثمر، کم بازده و کهنسال حذف و نهال های مثمر و پربازده جایگزین آنها خواهد شد.

وی از تشــکیل کارگروه توســعه باغات در شــرکت کشــت و صنعت و دامپروری مغان خبر داد و گفت: این کارگروه به طور منظم ضمن بررســی آخرین وضعیت باغات، راهکارهای لازم را برای حل مسائل و مشکلات ارائه می دهد تا طرح جامع تحول تدوین و 
برنامه بلند مدت، میان مدت و کوتاه مدت هم مشخص و ابلاغ شود.

مطالعات پدافند غیرعامل طرح های زیرساختی استان ضروری است 
رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل راه و شهرســازی اســتان بوشهر انجام 
مطالعات پدافند غیرعامل طرح های زیرساختی استان با درنظر گرفتن مشاوران و پیمانکاران 

دارای صلاحیت و منابع مورد نیاز را ضروری دانست. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی در بوشهر،قاســم مســعودی گفت: 
همچنین بر اساس ماده ۵۸ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور در حوزه پدافند 
غیرعامل، جذب اعتبارات بند "ح" تبصره ۱۹ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ در فرصت اندک 

باقیمانده بسیار مهم است.
وی افــزود: دســتگاه ها مکلف بــه هزینه کرد تــا ۱ درصد اعتبارات مشــمول این 
 بنــد قانونی برای مصون ســازی زیرســاخت های حیاتی و حســاس در حــوزه پدافند 

غیرعامل هستند.
رئیــس اداره مدیریــت بحــران و پدافند غیر عامل اســتان بوشــهر الــزام قانونی 
 پیوســت پدافنــد غیرعامــل در تمام طرح هــا و پروژه هــا را نکته مثبــت و پراهمیت

 قلمداد کرد و گفت: تهیه پیوست پدافندی طرح ها و پروژه ها می بایست توسط پیمانکاران 
و مهندسان مشاوری انجام پذیرد که مورد تایید سازمان پدافند غیرعامل کشور و یا ادراه 

کل پدافند غیرعامل استانداری هستند.
مســعودی اظهار داشت : با توجه به اینکه مسئولیت و دبیری کمیته پدافند غیرعامل 
دستگاه های وزارت راه و شهرسازی مستقر در استان بوشهر به عهده اداره کل راه و شهرسازی 
گذاشته شــده، اولین جلسه این کمیته با دعوت از مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری، 
مدیران کل و مسئولان پدافند غیرعامل دستگاه های عضو وهمچنین مدیران عضو شورای 

هماهنگی راه و شهرسازی استان برگزار شد.
دبیر کمیته پدافند غیرعامل دستگاه های وزارت راه و شهرسازی استان افزود: فعال نمودن 
کمیته تدوین و پیاده سازی برنامه تداوم کارکرد زیرساخت دستگاه ها در سال جاری و ارسال 
صورتجلسات به این اداره کل جهت انعکاس به وزارت راه و شهرسازی از دیگر مصوبات این کمیته 
 در برنامه ریزی حوزه پدافند غیرعامل دستگاه ها در سال جاری می باشد و از زحمات اداره کل

 فرودگاه های استان بوشهر و اداره کل بنادر و دریانوردی استان که در این زمینه در سال 
۱۴۰۱ فعالیت نمودند تقدیر و تشکر به عمل آورد.

رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل استان بوشهر:

سومین دوره همایش ملی » قرض نیکو « کمیته امداد برگزار شد

بهره مندی بیش از ۵۹هزار نیازمند از تسهیلات قرض الحسنه صندوق امداد ولایت استان گلستان
سومین دوره همایش ملی » قرض نیکو« با حضور عیسی بابایی، مدیرکل کمیته امداد 
استان و جمعی از خیران و نیکوکاران سپرده گذار گلستانی به صورت ویدیو کنفرانس با 

سید مرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد کشور برگزار شد.
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان -  به گزارش پایگاه اطلاع رســانی کمیته 
امداد،عیسی بابایی، مدیرکل کمیته امداد استان گلستان گفت:صندوق قرض الحسنه امداد 
ولایت استان گلستان با کمک خیران و نیکوکاران و اعتبارات امدادی از سال  ۹۶ تاکنون 
توانسته، ۵۹ هزار مورد تسهیلات قرض الحسنه با تخصیص اعتباری بالغ بر ۴۶۷ میلیارد 

و ۱۴۲ میلیون تومان به مددجویان و نیازمندان اعطاء کند.
بابایی  افزود : درمدت این  ۶ ســال برای بیش از ۱۹۵ هزار نفر توســط صندوق امداد 

ولایت افتتاح حساب شده است .
وی خاطر نشــان کرد:صندوق امداد ولایت استان با پیروی از اصول بانکداری اسلامی 
و چشم پوشــی از سودهای مرسوم در شبکه بانکی، در سال گذشته بیش از ۹۶۰۰ مورد 
تســهیلات با اعتباری بالغ بر ۱۲۷ میلیارد تومان به مددجویان و اقشار نیازمند ومحروم 

استان پرداخت کرده است.
مدیرکل کمیته امداد استان گلستان یادآور شد: پرداخت وام های صندوق قرض الحسنه 
امداد ولایت در زمینه وام های کارگشایی، ودیعه،ساخت و تعمیرات مسکن ،ازدواج، درمان، 

دانشجویی، اشتغال و خودکفایی به واجدین شرایط پرداخت می شود.
بابایــی گفــت: این صنــدوق با ترویــج و نهادینه ســازی فرهنگ قرض الحســنه 
گــذاری  ســپرده  از  مردمــی  ســپرده های  جــذب  هــدف  بــا  و  جامعــه   در 
خیران و نیکوکاران، در نظر دارد با برنامه ریزی هدفمند، پرداخت حداکثری وام های قرض 

الحسنه را تسریع و تسهیل کند.
وی عنوان کرد: این نهاد با هدف یاری رســانی و رسیدگی به محرومان و مستضعفان 
با اولویت توانمندســازی  آنان ایجاد شده، از این رو صندوق قرض الحسنه امداد ولایت با 
استفاده از امکانات و بانک اطلاعاتی جامع و کامل جامعه هدف خود و با یک برنامه ریزی 
دقیق و منســجم نسبت به خدمت رســانی به اقشار نیازمند و اعطای تسهیلات به اقشار 

تحت حمایت خود متمرکز شده است.  
گفتنی اســت،در این همایش از امر خداپسندانه ســپرده گذاری خیران و نیکوکاران 
گلســتانی در صندوق امداد ولایت کمیته امداد استان در راستای کمک به مددجویان و 

اقشار نیازمند، تجلیل به سعمل آمد.
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رونمایی از دو عنوان کتاب 
در جوار آرامگاه مختومقلی 
فراغی

در حضور مسئولان و مردم از دو عنوان کتاب به زبان ترکمنی با عناوین »مختومقلی فراغی نئنگ دیوانی ملّنفس قولیازما نوسغاسی« و »گوگجه یولمه نئنگ دیوانی« رونمایی به عمل آمد.
  به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلمی گلستان، مراسم نکوداشت و دویست و نودمین سالروز تولید مختومقلی فراغی، دانشمند عارف و شاعر شهیر ایرانی ترکمن، با شعار همبستگی 
اجتماعی و هویت ایرانی اسلمی؛ با حضور معاون وزیر فرهنگ کشور ترکمنستان،سرکنسول کشور قزاقستان، استاندار گلستان، جمعی از نمایندگان گلستان در مجلس شورای اسلمی، علما و ائمه جماعت 
سنی و شیعه، جمعی از مدیران کل دستگاه های اجرایی و مسئولان استانی و شهرستانی و اهالی فرهنگ و ادب و اقشار گوناگون مردم و مهمانان خارجی، عصر  روز پنجشنبه در جوار آرامگاه این شاعر واقع 
در روستای آق توقای شهرستان مراوه تپه برگزار شد.در بخش پایانی این مراسم، در حضور مسئولان و مردم از دو عنوان کتاب به زبان ترکمنی با عناوین »مختومقلی فراغی نئنگ دیوانی ملّنفس قولیازما 
نوسغاسی« و »گوگجه یولمه نئنگ دیوانی« به قلم عبدالرحیم نیازی ساعی و حبیب الله نیازی ساعی، که به همت انتشارات نوروزی و مساعدت موسسه فرهنگی هنری بنیادمختومقلی فراغی و کمیته 
فرهنگی کانون بازنشستگان آموزش و پرورش گنبد کاووس که به شمارگان هزار نسخه منتشر شده اند، رونمایی به عمل آمد.همچنین پس از برپایی مراسم رونمایی کتاب، از مولفان آثار و پژوهشگران 

ترکمن از سوی اداره کل فرهنگ  و ارشاد اسلمی گلستان به رسم ادب و یادبود با اهدای لوح و هدیه ای تجلیل به عمل آمد.

مزدک جمشیدی    |    مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به اینکه تشکل بانوان می تواند اقدامات اساسی در 
صنعت پالایش انجام دهد، گفت: ارتقای عدالت جنسیتی در صنعت پالایش در دولت سیزدهم در حال انجام است.

 ارتقای عدالت جنسیتی در صنعت پالایش 
در دولت سیزدهم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/03/01
شماره : 1407

نگاه ما فراتر از موضوعات 
جنسیتی است و تلاش ما 

این است که از همه ظرفبت 
های یک پارچه در همه 

بخش ها استفاده کنیم. در 
حوزه زنان نیز مشکلاتی 

وجود دارد که در اغلب 
موارد مدیران همان 

مجموعه می توانند آن را 
حل کنند.

به گزارش از شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، »جلیل سالاری« در جلسه هماهنگی مشاوران امور 
بانوان در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران و شرکت های تابعه با تاکید بر اینکه باید از همه ظرفیت ها 
برای ایجاد هاهنگی بین بانوان همه شرکت ها استفاده شود، افزود: بانوان علوه بر وظایف خاص خود در خانواده و تربیت 

نیروی انسانی آینده، وظیفه های گوناگونی در صنعت نفت نیز دارند.
وی با بیان اینکه مدرســه نخســت هر انسان دامن مادرش است، ادامه داد: وظیفه سنگینی در تربیت نیروی انسانی به 
عهده بانوان اســت. این مهم بر اســاس الگوی زندگی حضرت فاطمه زهرا )س( با حضرت علی بنا شده که در یک خانواده 

کوچک فرزندانی را تربیت کردند که امروز برای همه جهان الگو هستند.
ســالاری تصریح کرد: مقام زن و بانوان بســیار بالا اســت و در این حوزه به موازات مسوولت خانواده در مسوولیت های 

اجتماعی، در همه صحنه ها حضور قابل توجهی دارند.
وی با اشاره به اینکه جمعیت بانوان جمعیت غالبی است و وظایف بانوان سنگین است، گفت: در حوزه جهاد تبیین و 

مسوولیت حوزه بانوان تکالیفی وجود دارد که با وحدت رویه و تلش جمعی می توانیم به وظایف خود عمل کنیم.
معاون وزیر نفت تاکید کرد: در صنعت پالایش نیز تشکل بانوان می تواند اقدامات اساسی انجام دهد؛ به طور مثال در 

جهاد پیشرفت یا منابع انسانی حضور زنان تاثرگذار است.
وی با اشاره به اینکه اگر بتوانیم کانون ها و مجموعه هایی که در بخش انرژی مسئولیت دارند را با حضور فعال کنیم، 
افزود: اگر در بخش انرژی مجلس و قانون گذاری از بانوان موفق صنعت نفت داشــته باشــیم می تواند اثرگذار باشد و باید 
نیروی حوزه انرژی زنان در مجلس حضور داشته باشند. درواقع اگر در کمیسیون انرژی یک بانوی متخصص انرژی باشد 

بسیاری از مشکاات این حوزه در زمینه قانون گذاری می تواند حل شود.
ســالاری با بیان اینکــه در تبصره ۱۳ قانون بودجه ۱۴۰۲ در خصوص جوانی جمعیت مــواردی در حمایت از زنان و 

خانواده دیده شده، ادامه داد: در حوزه های دانش بنیان، بانوان خلق و فعال در صنعت نفت می توانند تاثیرگذار باشند.
وی به لزوم برگزاری همایش ملی و بین المللی بانوان شاغل در صنعت نفت تاکید کرد و گفت: می توان در این همایش به 
دستاوردها، اقدامات و موفقیت زنان ایرانی در صنعت نفت اشاره کرد و موفقیت هایی از کار های دانش بنیان و کارهای خلق 

 ۸۵ درصد منابع آب شرب استان وابسته به آب های زیرزمینی می باشد
چهارمحال و بختیاری دارای بارش های خوبی اســت و استانی  پرآب، اما بی آب 
می باشــد و متاسفانه  نمی شــود آب های روان مانند آب چشمه و رودخانه ها را در 
دشت ها ذخیره و برای تقویت آب های زیرزمینی و آبخوان ها از آنها استفاده کرد .

 محمد کریمی شیاسی مدیرعامل شرکت آب و فاضلب استان گفت : ۴۴ شهر 
اســتان از آب شرب پایدار و سالم بهره مند هستند که از این تعداد ۱۵ شهر دارای 
شــبکه جمع آوری فاضلب می باشــند و در حال حاضــر ۱۱ تصفیه خانه فاضلب 
در اســتان فعال اســت که  ۵/۶۵درصد از جمعیت شهری استان از خدمات شبکه 
جمع آوری فاضلب بهره مند  می باشــند. و با توجــه به اینکه ۹ پروژه تصفیه خانه 
فاضلب در سال گذشته کلنگ زنی شده به زودی از ۴۳ شهر استان ۲۸ شهر آن از 
شبکه جمع آوری فاضلب بهره مند می شوند.وی افزود: در سال گذشته ۴۲۰ میلیارد 
تومان اعتبار به شــرکت آب و فاضلب اســتان تزریق شده است، و برای حفاظت 
از دشــت ها به سمت استفاده از پسآب ها ورود کرده ایم و جاهایی که پسآب داریم 
تخصیص آب کمتر شــده است چون پســآب یک منبع مطمئن و پایدار محسوب 
می شود و در حال حاضر روزانه ۱۲۰ متر مکعب آب پسآب تصفیه شده برای استفاده 

در صنعت و کشاورزی در استان تولید می شود که شرکت فولاد بروجن از این  پسآبها 
استفاده می کند.مدیر عامل شرکت آب و فاضلب استان تصریح کرد که آب شرب 
اســتان سالم و فاقد هرگونه آلودگی است و هم اکنون ۱۵ آزمایشگاه فعال در حوزه 
انجــام آزمایش های میکروبی وجود دارد  کــه روزانه پارامترهای مختلف را در آب 

شرب مصرفی اندازه گیری می کنند و علوه بر شرکت آبفا، دانشگاه علوم پزشکی و 
محیط  زیست بر سلمت آب شرب نظارت دارند و در کل استان از آب شرب سالم 
و باکیفیت برخوردار می باشــد.وی افزود: الگوی مصرف هر خانوار طی یک ماه ۱۶ 
متر مکعب اســت اما متوســط مصرف ماهانه به بیش از ۳ برابر الگوی مصرف می 
رسد و برای مشترکان تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی نیز تا الگوی 
مصرف ۱۶ متر مکعب در ماه رایگان اســت و حق انشــعاب برای جانبازان زیر ۲۵ 
درصد مشــمول همســر و فرزندان برای یک بار رایگان می باشد و برای  جانبازان 
بالای ۲۵ درصد علوه بر همسر و فرزندان ، والدین آنها هم از حق انشعاب رایگان 
می توانند اســتفاده کنند.کریمی شیاســی گفت: ۸۵ درصد منابع آب شرب استان 
وابسته به آبهای زیرزمینی می باشد که در همین راستا ۳۸۴ حلقه چاه آب شرب 
شــهرها و روستاها را تامین می کنند و با توجه به اینکه عمر مفید هر چاه یکسال 
می باشد و حدود ۵ تا ۱۰ میلیارد تومان هزینه در بر دارد و نیز در حال حاضر ۵۳ 
روستا با تانکر آب رسانی می شود قراردادی با قرارگاه امام حسن ) ع( بالغ بر ۱۶۰ 
میلیارد تومان برای تامین آب شرب ۴۴ روستای دارای فقر آبی منعقد شده است .

برگزاری جلسه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با رئیس آموزش و پرورش ناحیه دو اهواز
نشســت صمیمانه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلمی خوزستان با رئیس آموزش و 

پرورش ناحیه دو اهواز در محل هنرستان دخترانه هنرهای زیبای اهواز برگزار گردید.
 در این جلسه که باحضور مسئولان و دست اندرکاران هنرستان هنرهای زیبا انجام شد، 
حجت الاسلم کله کج، با اشاره به رویکرد اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلمی خوزستان 
به توسعه آموزش های هنری تصریح کرد که در سال تحصیلی پیش رو، برنامه های مدون 
و بودجه ویژه ای برای فراهم نمودن امکانات آموزشی و تجهیزات لازم برای راه اندازی 
کارگاه نمایش و فیلم تصویب شده است که این مهم با هماهنگی و پیگیری مسئولان 

آموزش و پرورش قابل حصول می باشد.
وی همچنین نصب چندین بیلبورد در بهترین نقاط سطح شهر به ویژه بزرگراه های 
اهواز را جزو برنامه های آنی اداره کل عنوان کرده و تبلیغات محیطی را جزو نخستین 
و ضروری ترین فعالیت های پیش رو بیان کرد. ایشان با اشاره به راه اندازی رشته سینما 
در هنرستان دخترانه و امکان افزایش رشته ها، یادآوری کرد که استان خوزستان جزو 
چهارده استان دارای هنرستان فعال با رشته های هنری است و به منظور توسعه بیشتر 

هنرستان ها، هماهنگی لازم با اداره کل آموزش و پرورش انجام شده و مکاتبات اداری 
برای راه اندازی هنرستان های مشابه در دیگر شهر های استان طی سال تحصیلی آینده 
نگاشته شده است.کله کج با بیان این که آموزش رایگان هنر در مناطق محروم مانند 
ســال های گذشته انجام خواهد شد، از انعقاد تفاهم نامه با اداره کل آموزش و پرورش 

استان به منظور اجرای این برنامه در سال جاری خبر داد و این همکاری را زمینه ساز 
اتفاقات آموزشی بسیار مثبت در زمینه های هنری برشمرد.

در ادامه، تقی زاده رئیس آموزش و پرورش ناحیه دو اهواز با بیان این که توســعه 
هنرستان های دخترانه و رشته های هنری آن جزو ضروریات آموزش های هنری است، 
استقبال بسیار دانش آموزان و خانواده ها را طی سال گذشته قابل توجه خواند و تصویب و 
راه اندازی دیگر رشته های هنری مورد تقاضا در هنرستان های هنرهای زیبا را در راستای 
ســاماندهی آموزش های غیر حرفه ای در فضای مجازی و مکان های فاقد صلحیت و 
مجوز، بسیار موثر و کارگشا دانست.وی، این مهم را با تحقق برنامه های اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلمی و همچنین با ترسیم یک نقشه راه طی سال های آینده قابل دسترسی 
تلقی نمود.در پایان مقرر گردید که با توجه به ظرفیت های موجود، کارشناسی های انجام 
شــده و استقبال خانواده ها، نســبت به تصویب و اخذ مجوز های لازم برای راه اندازی 
رشته های نمایش و موسیقی در سال تحصیلی جدید اقدام لازم توسط اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلمی انجام گردد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب چهارمحال و بختیاری: 

  درآستانه تولد بانوی کرامت حضرت معصومه 
سلام الله علیها 

 حجت الاسلم سید حسین مؤمنی در مراسم تعویض 
پرچم گنبد حرم حضرت معصومه سلم الله علیها، با 
بیان اینکه زیارت این حرم مطهر از بین برنده غم ها 
و مشکلت اســت، گفت: حضور در شهر قم آرزوی 
اولیاء خدا بوده و دشــمنانی که می خواهند مردم را 
از حول محور اهل بیت)ع( پراکنده کنند برای این 
شهر نقشه کشیده اند. مراسم تعویض پرچم گنبد 
حرم حضرت معصومه سلم الله علیها در شب میلد 
آن حضرت، با حضور اقشار مختلف مردم در صحن 
امام رضا علیه السلم برگزار شد.ودر ادامه جشن شب 
میلد حضرت معصومه سلم الله علیها با سخنرانی 
آیت الله ســیدمحمدمهدی میرباقری، شعرخوانی 
سیدحمیدرضا برقعی و مداحی سیدمهدی میرداماد 

در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر برگزار شد.

  در بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی 
نفت انجام شد :

نخستین گام در همکاری با شرکت های دانش 
بنیان در سال 1402 

 

شــرکت ملــی حفــاری ایــران بــا امضــای دو 
قرارداد با شــرکت های دانــش بنیــان در اولین 
روز کاری نمایشــگاه بیــن المللــی نفــت، گاز، 
 پالایــش و پتروشــیمی، نخســتین گام در

 همکاری با شرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ 
را برداشــت.این قراردادها در ســالن ۳۵ نمایشگاه 
بین المللی تهران بــه امضای حمید رضا گلپایگانی 
مدیرعامل این شــرکت و حمید رضــا رفیعی زاده 
مدیرعامل شــرکت آریا ایرانیــان و عطا عمیدی 
مدیرعامل شرکت توسعه فناوری مهراد پارس رسید.

موضوع قرار داد با شرکت دانش بنیان توسعه فناوری 
مهراد پارس ساخت بار اول ۱۰ مجموعه کامل یونیت 
جم سیستم به همراه ســت کامل قطعات یدکی و 
طراحی به ارزش ۳۵۶ میلیارد ریال و ساخت تولید 
اول ۲۰ عدد ابزار حافظه دار اندازه گیری دما و فشار 
درون چاهی توسط شرکت دانش بنیان آریا ایرانیان 
به ارزش 7۱ میلیارد در مدت۲۴ ماه است.شــرکت 
ملی حفاری ایران از شرکت های پیشگام در ارتباط 
با بومی سازی قطعات و تجهیزات کاربردی صنعت 
راهبردی حفاری با همکاری سازندگان، صنعتگران و 
دانش بنیان ها است و تا کنون افزون بر ۲۲ هزار قطعه 
پرمصرف در بخش های عملیات حفاری و خدمات 

فنی و مهندسی را ساخت داخل کرده است.

  جلسه بررسی پروژه ها و اعتبارات نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی شهرستان های گرگان 

و آق قلا در بخش برق

   سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به گزارش 
روابط عمومی شــرکت توزیع برق گلستان ، جلسه 
بررسی پروژه ها و اعتبارات نمایندگان مجلس شورای 
اسلمی شهرستان های گرگان و آق قل در بخش برق 
با حضور مهندس سنگدوینی نماینده مردم شریف 
شهرستان های گرگان و آق قل در مجلس شورای 
اسلمی ، فرمانداران شهرستان های گرگان و آق قل 
و مهندس موسوی مدیر عامل شرکت توزیع نیروی 

برق استان گلستان برگزار شد . 

   کاهش 1۶ درصدی بارش ها در کشور
 میزان بارش های کشــور در ســال آبی جاری و در 
آســتانه ورود به روزهای گرم سال همچنان نسبت 

دوره بلندمدت با کاهش ۱۶ درصدی همراه است.
 کشور ایران در یک منطقه خشک و نیمه خشک قرار 
گرفته و متوسط بارندگی کشور ۲۲۵ میلی متر در 
سال است این رقم نزدیک یک سوم متوسط بارشی 

است که در کل جهان به طور میانگین رخ می دهد.
براین اســاس، از ۲۲۵ میلی متر بارندگی در کشور 
بخشــی تبخیر می شــود و حــدود ۱۰۳ میلیارد 

مترمکعب آب باقی می ماند.

 در صنعت نفت انجام شده می تواند معرفی شود و نشان دهیم بانوان جمهوری اسلمی به موازات انجام 
مسئولیت های خانواده در حوزه کارهای تخصصی هم اثرگذار هستند.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تصریح کرد: تصدی مسئولیت ها 
در بخش های مختلف بر اساس شایستگی و فارغ از جنسیت باید انجام شود و برای آغاز در ساختار 

سازمانی پالایش و پخش یکی از بانوان اثرگذار را منصوب کردیم.
وی افزود: اگر در منابع امسانی یکی از بانوان موفق را بگذاریم قطعا مشکلت خانم ها کم شده و 
مشکلت آقایون هم کم می شود و در سایر بخش ها مانند برنامه ریزی، مالی ، اداری و سایر بخش 

ها که نیاز به دقت و ظرافت خانم ها است، عملکرد بانوان همیشه موفق بوده است.
ســالاری با تاکید بر اینکه در تخلفات اداری نقش بانوان بســیار اندک بوده و بیشتر آقایان در این 

زمینه حضور دارند، ادامه داد: بانوان قانون مدار هستند و دقت نظر دارند.
وی بر لزوم شناسایی بانوان توانمد و خلق در صنعت پالایش با استفاده از ظرفیت مشاورین بانوان 
در شرکت ها تاکید کرد و گفت: با این کار باید زمینه گردش شغلی و ارتقاء برای بانوان فراهم شود و 

امکان تصدی برای خانم ها را ایجاد کنیم.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: نگاه ما فراتر از موضوعات جنسیتی است و تلش ما این است که از 
همه ظرفبت های یک پارچه در همه بخش ها استفاده کنیم. در حوزه زنان نیز مشکلتی وجود دارد 

که در اغلب موارد مدیران همان مجموعه می توانند آن را حل کنند.
وی با تاکید بر اینکه در اختصاص منابع نیز چالشی نیست و می توان موضوعات را عملیاتی کرد، 

افزود: در زمینه اقدامات فرهنگی و کارهای دانش بنیان، فضا برای کار بانوان بسیار باز است.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران به ارائه خدمات مختلف از جمله 
بهداشــت و درمان، مشاوره های خانوادگی و حقوقی و غیره اشاره کرد و گفت: در حوزه آموزش نیز 

نیاز است تا توجه جدی شود و در حوزه نیاز تخصصی برنامه ریزی شود.
وی با بیان اینکه به موازات آن انتظارات اســت که بانوان به فعالیت های دانش بنیان وارد شــوند، 

ادامه داد: باید از ظرفیت بانوان که رتبه های برتر دانشگاهی را دارند استفاده کنیم.
ســالاری، به تدوین برنامه هفتم توســعه اشاره کرد و افزود: می توانیم در مسائل مربوط به بانوان 
احــکام خوبــی را در این برنامه پیش بینی کنیم و اکنون نیز کانون هایی را برای تدوین برنامه هفتم 
تشــکیل داده ایم. می توان موضوع بانوان را فراتر از صنعت نفت و در قالب یک بند در کمیســیون 
اجتماعی مجلس مطرح کنیم تا بخش مشــخصی ویژه خانواده و تحکیم بنیان خانواده داشته باشند 

و موضوع فراگیر دیده شود.
وی با تاکید بر اینکه اکنون یکی از پالش های جدی ما موضوع تامین امنیت انرژی و ناترازی آن 
در کشور است، تصریح کرد: بانوان در استان های مختلف می توانند در این موضوع ورود کرده و در 

قالب نیازسنجی موضوعات و مشکلت را مطرح کنند.
معاون وزیر نفت تاکید کرد: آنچه مربوط به خانواده و حقوق افراد مانند حق اولاد و کمک هزینه 

ها می شود را احصا کنیم تا حق بانوان تضییع نشود.

بازآرایی نقش زنان در سطوح مدیریتی دولت
در این مراســم همچنین »بهجت کریمیان« مشاور معاون وزیر و مدیرعامل در امور بانوان اظهار 

داشت:  در دولت سیزدهم بحث زنان و خانواه ابعاد جدیدی به خود گرفته است.
وی ادامه داد: بر این اساس، طبیعی است که حوزه فعالیت ما توسعه پیدا کند و کارهای ما بیشتر 

شود و باید در سطوح مختلفی پاسخگو باشیم.
کریمیان با تاکید بر اینکه تا پیش از این پست مشاوره بانوان در شرکت ها بیشتر پستی تشریفاتی 
بود و فقط در وزارتخانه ها و سازمان ها در چارت سازمانی قرار داشت، افزود: مصوبه هیات وزیران در 
مرداد سال گذشته می تواند آغاز شیرینی در این مسیر باشد که به توسعه اختیاران مشاورین بانوان 
می انجامد و ساختار شرکت ها را ملزم کرده تا بخشی را برای امور زنان و خانواده تشکیل دهند در 
وزارت خانه ها و سازمان ها نیز این مسئولیت بازآرایی شود.وی با اشاره به اینکه این جلسه با هدف 
تبادل اطلعات و انتقال تجارب برگزار شد، تصریح کرد: افزایش همبستگی و هماهنگی بین مشاورین 
امور بانوان در شــرکت ها تابعه شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی از اهداف مهم ما به 
شمار می رود.کریمیان ادامه داد: در دودهه گذشته مدیرخانم در شرکت پالایش و پخش نداشتیم اما 
در دولت سیزدهم اکنون مدیر زن منصوب شده و حتی در یکی از معاونت های مهم منابع انسانی نیز 
یک خانم حضور دارد.وی تاکید کرد: این حرکت خوبی است و انتظار داریم و مناطق و شرکت های 
تابعه با الگو برداری با این رویکرد تحقق عدالت جنســیتی که یکی از مهمترین شــاخص ها انتساب 

مدیران زن است در این مسیر قدم بردارند.

 رشد ۸ هزار مگاواتی مصرف برق در روز گذشته
 میزان مصرف برق کشور روز گذشته نسبت به سال گذشته در حالی رشد بیش از ۸ هزار مگاواتی را ثبت کرد که قرار است طرح سراسری اختصاص پاداش صرفه جویی از فردا )اول خردادماه( اجرایی شود.

 وزارت نیرو امســال برای تأمین برق پایدار در تابســتان، نهادینه ســازی فرهنگ مصرف بهینه در بین آحاد جامعه را در طرح سراســری پاداش صرفه جویی به مشترکان از اول خردادماه اجرایی می کند.بر اساس این طرح همه مشترکان خانگی برق می توانند با 
کاهش در مصرف برق از پاداش صرفه جویی تا ۲۰ برابر قیمت برق برخوردار شوند.

این در حالی اســت که گزارش تازه شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران نشــان می دهد مصرف برق روز گذشــته کشور و در ســاعت ۱۴ و 7 دقیقه در حالی به رقم ۵۴ هزار و ۳۴۹ مگاوات رسید که این رقم در مدت مشابه پارسال ۴۶ هزار و ۱۳۶ مگاوات بود و 
رشدی بیش از ۸ هزار مگاوات را نشان می دهد.مصرف شبانه کشور هم در ساعت ۲۰ و ۱۰ دقیقه شب گذشته به ۵۲ هزار و ۴۹۰ مگاوات رسید که در مقایسه با ۴۸ هزار و ۵۶۲ مگاوات مدت مشابه پارسال رشد بیش از ۳ مگاواتی یافته است.

در همین رابطه »مصطفی رجبی مشهدی« مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق امسال را سال سخت برق توصیف کرده و گفت: یکی از سختی های امسال، افزایش دمای دوره گرم نسبت به سال گذشته بر اساس اطلعات سازمان هواشناسی و دیگری افزایش 
انتظار مشترکان از عملکرد صنعت برق در سال گذشته است.وی افزود: بررسی های انجام شده در شهرهای مختلف نشان داده که طرح های تشویقی در سال گذشته کارآمد بوده و باعث کاهش مصرف شده است.

سخنگوی صنعت برق ادامه داد: پارسال توانستیم با وجود افزایش متعارف سالانه مصرف ۵ درصدی برق در بخش خانگی، رشد مصرف برق مشترکان خانگی در دوره اوج بار منفی چهار درصد و در کل سال در حد صفر محقق کنیم و از همه مهم تر برق پایدار 
همه مشترکان تأمین شد.
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 سخنگوی وزارت خارجه با بیان اینکه ماموریت ناوگروه ارتش ثابت کرد تحریم ها شکستنی است، گفت:  عملیات موفقیت آمیز دور ۳۶۰ درجه نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی در تاریخ 
ایران بی نظیر بوده و بی تردید بیش از گذشته به سطح اقتدار جمهوری اسلامی ایران در عرصه بین المللی افزوده است.

 ناصر کنعانی در حاشیه مراسم استقبال از ناوگروه 8۶ نیروی دریایی ارتش افزود: قدرت دریایی مولفه ای از قدرت های مهم هر کشوری است و کشورهای دارای قدرت دریایی می توانند در حوزه 
بین المللی و در حوزه راهبردی بین المللی حرف های جدی برای گفتن داشته باشند.

وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران با پیشرفت های ارزنده ای که در فناوری های دریایی از خود به نمایش گذاشته با این سفر هم برگ اقتدار دیگری بر اوراق قدرت خود افزود.
سخنگوی وزارت خارجه اضافه کرد:  این سفر یک سفر عادی نبوده و اقتدار دریایی جمهوری اسلامی ایران را به نمایش گذاشت و هم اقتدار علمی و فناوری و دریایی را در معرض دید همگان 

قرار داد و مضاف بر این به جمهوری اسلامی ایران در این عملیات بزرگ نشان داد تحریم های ظالمانه و یکجانبه آمریکا به طور کامل شکستنی است.

عملیات ارتش ایران ثابت کرد 
تحریم ها شکستنی است

در صورت تکمیل طرح 
جمع آوری فاضلاب و 

تصفیه خانه در زمان بندی 
اعلامی، جلوی خیلی 

از مشکلات از جمله از 
دسترس خارج شدن 

فاضلاب برای آبیاری مزارع 
گرفته می شود.

انعقاد ۸۱ میلیارد تومان قرارداد برای طرح 
فاضلاب گنبدکاووس

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |    مدیر امور آب و فاضلاب گنبدکاووس با اشاره به اهتمام مدیران 
استان برای طرح فاضلاب این شهر گفت: از محل منابع سفر استانی هیات دولت ۸۱۰ 

میلیارد ریال قرارداد برای تکمیل این طرح بسته شد.

  جلســه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزستان با مدیر روابط عمومی شرکت توزیع 

نیروی برق اهواز برگزار شد

جلســه ای با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان، مدیر روابط عمومی توزیع برق 
کلانشهر اهواز، مدیر روابط عمومی، مسئول دبیرخانه 
شورای فرهنگ عمومی و رئیس اداره مطبوعات اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان برگزار شد.

در ابتدای این جلسه علیرضا شکرخدایی، مدیر 
روابط عمومی توزیع برق کلانشهر اهواز، به نامگذاری 
سال 14۰2 توسط مقام معظم رهبری با عنوان مهار 
تورم و تولید اشــاره کرد و گفت: در جهت اجرایی 
نمودن این شعار باید در حوزه برق به تولید کمک 
کنیم و تورم ناشی از کاهش تولید را برطرف نماییم.

وی با بیان اینکه  به مشــترکان کم مصرف در 
سال گذشته پاداش پرداخت شده است عنوان کرد: 
در کلانشــهر اهواز ۶۳ هزار مشترک و در استان 
خوزستان 18۰ هزار مشترک وجود دارد که با توجه 
به فرا رســیدن فصل گرما باید فرهنگ سازی در 
خصوص صرفه جویی در مصرف برق صورت گیرد.

شــکرخدایی افزود: اگر هر مشترک یک لامپ 
1۰۰ وات را خاموش کند حدود 18۰ مگاوات در 

مصرف برق صرفه جویی می شود.
وی به ظرفیت های اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در خصوص فرهنگ سازی کاهش مصرف 
برق توســط مردم و دســتگاه های اجرایی اشاره 
کــرد و ادامه داد: این اداره کل می تواند نســبت 
به مصرف بهینه برق و فرهنگســازی این موضوع 

اقداماتی صورت دهد.
در ادامه این جلسه حجت الاسلام والمسلمین 
کلاه کــج اظهار کرد: کاهش مصرف برق علاوه بر 
مردم نیاز به حمایت دســتگاه های اجرایی دارد و 
باید ملزم شــوند در این خصوص تبلیغات انجام 
دهند و اقدامات خود را در این زمینه گزارش دهند

وی ادامــه داد:این اداره کل بــه وظیفه خود 
در خصوص آگاه ســازی و اطلاع رسانی به ادارات 
شهرســتانی، مجتمع های فرهنگی، فرهنگسراها، 
انجمن های فرهنگی و هنری و نشریات ومطبوعات 
ســطح استان در جهت مصرف بهینه انرژی انجام 

می دهد.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خوزستان 
عنــوان کرد: شــهرداری باید ملزم گــردد که از 
بیلبوردهای خود در خصوص ارائه تولید محتواهای 
توزیع برق اهواز استفاده نماید، دستگاه های اجرایی 
در قالب یک بنر و نصب در ادارات خود اطلاع رسانی 

های لازم را انجام دهند.
وی اضافه کرد: همچنین انجمن های فرهنگی 
و هنری تولیداتی در قالب تئاتر، کلیپ، داستان، و... 

در خصوص برق داشته باشند.
وی در پایان ضمن قدردانی از زحمات شرکت 
توزیع نیروی برق اهواز به جهت فعالیت های موثر 
در راستای بهینه سازی مصرف انرژی، در خصوص 
اطلاع رســانی و فرهنگ ســازی  قول همکاری و 

مساعدت داد.

  بنیاد مستضعفان آمادگی احداث نیروگاه 
۵۰۰ مگاواتی سیکل ترکیبی در لرستان را دارد

رییس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی گفت: 
ایــن نهاد در صورت تامین منابــع ابی مورد نیاز، 
امادگی احداث نیروگاه جدید ۵۰۰ مگاواتی سیکل 

ترکیبی لرستان را دارد.
پرویــز فتاح در آیین افتتاح واحد بخار نیروگاه 
ســیکل ترکیبی خرم آباد افــزود: اخداث نیروگاه 
لرســتان، یک کار فنی و تکنولوژی بسیار خوب و 
کاملا ایرانی اســت که نباید مردم را از آن محروم 
کنیم بنابراین باید اجازه داد اقشار مختلف در قالب 
تورهای گردشگری از مجموعه دیدن کنند تا امید 
افزایش یابد و مردم از این سرمایه گذاری سنگین 

و خدمات نظام مطلع شوند.
وی تصریح کرد: شــاید در مــواردی که مردم 
نارضایتی دارند به دلیل است است که مسوولان به 
وعده های خود عمل نکرده اند در حالیکه مکتب 
ما مکتب عمل صالح، درست و به نفع مردم است.

 حســین ســعیدی راد در نشست کارگروه اجتماعی فرهنگی گنبدکاووس با اشاره به قدمت 28 ساله اجرای 
طرح فاضلاب این شــهر، اظهارکرد: عملیات اجرایی این طرح از ســال 1۳۷4 با پیش بینی 44 کیلومتر شبکه 
اصلی، 1۵۶ کیلومتر شبکه فرعی، هفت کیلومتر خط انتقال و ۹ ایستگاه پمپاژ و ۶۰ هزار واحد انشعاب آغاز شد.

رنا
 :ای

س
عک

  

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/03/01
شماره : 1407

وی افزود: از آن ســال تاکنون 88 کیلومتر خطوط انتقال شــبکه فرعی و اصلی اجرا شده و چهار ایستگاه از ۹ ایستگاه 
پمپاژ و انشعابات آن تکمیل گردید تا پیشرفت فیزیکی کل این طرح به ۶۶ درصد برسد.

مدیر امور آب و فاضلاب گنبدکاووس مساحت تصفیه خانه را 8۰ هکتار و پیشرفت فیزیکی فاز نخست آن را حدود ۹1 
درصد اعلام و بیان کرد: در صورت تخصیص به موقع اعتبارات این تصفیه خانه تا پایان سال 14۰۳ وارد مدار می شود.

ســعیدی راد با یادآوری اینکه شــبکه فاضلاب شهری گنبدکاووس مختص فاضلاب خانگی است و آب های سطحی را 
جمع آوری نمی کند، گفت: با نگاه ویژه دولت سیزدهم در 2 سال اخیر کار بزرگی برای رفع نواقص 88 کیلومتر لوله گذاری های 

صورت گرفته در این شبکه فاضلاب انجام شد.
مدیر شــبکه بهداشــت و درمان گنبدکاووس هم در این جلسه با اشاره به مصوبه استانداری برای استعلام شهرداری و 
دهیاری ها هنگام صدور پایان کار ساختمان از وضعیت دفع فاضلاب خانه ها و همچنین استفاده نکردن از آبهای آلوده در 
زمین های کشاورزی، گفت: در صورت تکمیل طرح جمع آوری فاضلاب و تصفیه خانه در زمان بندی اعلامی، جلوی خیلی 

از مشکلات از جمله از دسترس خارج شدن فاضلاب برای آبیاری مزارع گرفته می شود.
فرهاد بدیعی با تاکید بر افزایش نظارت جهاد کشاورزی و محیط زیست بر استفاده از آبهای آلوده در زمین های کشاورزی، 

پیشنهاد کرد آب ها در خروجی شهر برای سنجش میزان آلودگی توسط کارشناسان فنی آزمایش شود.
رییس اداره حفاظت محیط زیست گنبدکاووس هم گفت: بخشی از فاضلاب های که وارد رودخانه های شهرستان می شود 

آب های سطحی و بخش زیادی هم فاضلاب منازل شهری و روستایی است.
احمد احمدی ادامه داد: کشاورزان این شهرستان از پساب خانگی برای تولید سبزی و صیفی استفاده نمی کنند.

رضــا اصالتــی معاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعی فرمانــداری گنبدکاووس هم در این نشســت از شــهرداری و 
شــورای شــهر خواســت نظارت های لازم را برای جلوگیری از ورود پســاب منازل به جداول بیشتر کنند و دستگاه های 
 مرتبــط از جملــه آب و فاضلاب و محیط زیســت هــم دغدغه های خود در ایــن ارتباط را جمع بنــدی برای طرح در

 سطح استان اعلام نمایند.
 طرح مطالعه و اجرای پروژه ملی جمع آوری و تصفیه فاضلاب گنبدکاووس با توجه به شرایط توپوگرافی و هم ترازی 
زمیــن در نقاط مختلف این شــهر، بالا بودن ســطح آب های زیرزمینی و آبگرفتگی معابر بــا کمترین بارش باران و ورود 
فاضلاب های خانگی به کانال های هدایت آب های سطحی در اوائل دهه ۷۰ به منظور رفع مشکلات اشاره شده، آغاز شد.

مطابق اعلام مسوولان آب و فاضلاب گلستان، تا قبل از روی کارآمدن دولت انقلابی و جهادی آیت الله رییسی بر مسند 
قوه مجریه، برای پروژه ملی جمع آوری و تصفیه فاضلاب شــهر گنبدکاووس در دولت های قبل در مجموع 4۰۰ میلیارد 

ریال هزینه شده است.
انجام ۳8 درصد شــبکه درون شــهری به مقدار 8۳ کیلومتر، 41 درصد از ساخت ۹ ایستگاه پمپاژ و 8۷ درصد احداث 
تصفیه خانه فاضلاب از جمله اقدمات انجام شده در طرح ملی جمع آوری فاضلاب شهر گنبدکاووس از سال ۷4 تا پایان 
سال گذشته است که رساندن شبکه های اصلی و فرعی درون شهری این طرح به 2۰۰ کیلومتر، تکمیل ۹ ایستگاه پمپاژ 

و تصفیه خانه آن باقی ماند.
گفته می شود با تکمیل مرحله نخست طرح جمع آوری فاضلاب شهری گنبدکاووس و تصفیه خانه آن بین ۳۰ تا 4۰ 
هزار متر مکعب آب در شبانه روز تصفیه )باز تولید( و برای مصارف کشاورزی اراضی اطراف آن که سال هاست از مشکل 
خشکســالی و کم آبی رنج می برند، مورد اســتفاده قرار می گیرد ضمن اینکه بخشی از مشکلات شهروندان این شهر 1۷۰ 
هزار نفری به سبب اجرا نشدن کامل و کُندی عملیات اجرایی این طرح از جمله آلودگی های زیست محیطی ورود فاضلاب 

به 2 رودخانه این شهر و بوی تعفن ناشی از آن جلوگیری خواهد شد.

 دولت مظلومانه مورد نقد قرار می گیرد
 رییس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه امروز 
دولت مظلومانه مورد نقد قرار می گیرد گفت: دولت مظلوم واقع شده است، هر کس 

واقعیت های این دولت را نبیند، دچار خطا خواهد شد.
حجت الاسلام موســی غضنفرآبادی روز یکشنبه در همایش »مردم، سازش، 
پیشگیری« با حضور اعضای شوراهای حل اختلاف، علما و سران طوایف، معتمدین، 
مصلحین و حکمین قرآنی، طلایه داران، سفیران صلح و صلح یاران استان کرمان 
افزود: درست است که وضعیت اقتصادی کشور آنگونه که باید خوب باشد نیست 

اما در بسیاری از حوزه ها بر اساس ریل گذاری صحیح در حال حرکت هستیم.
رییس مجمع نمایندگان استان کرمان ادامه داد: در توسعه اتحاد نیز به شکلی 

صمیمی در حال پیشرفت هستیم که باید به آنها توجه شود.
غضنفرآبادی ضمن اشاره به اینکه در پیچ تاریخی جدیدی هستیم و دولت باید 
تقویت و حمایت شود تاکید کرد: مشکلات حوزه آب در استان های مختلف حل 

شده است که باید آنها را دید و امروز سایر مشکلات نیز در دست رفع است.
نماینده مردم شهرستان های شرق استان کرمان در مجلس ضمن تاکید بر اینکه 
متاسفانه امروز برخی در زمین دشمن بازی می کنند و این خطا و ظلم به دولت 
اســت، گفت: دشمنان که می بینند مسیر ما مسیر درستی است، سنگ اندازی، 
توطئه و اغتشاش می کنند و با دستگاه های دروغ پرداز خود درصدد رسیدن به 

اهداف شوم خود هستند.
رییس مجمع نمایندگان استان کرمان ضمن تاکید بر اینکه امروز باید شرایط خود 
و کشور را بدانیم تصریح کرد: وضعیت کشور رو به رشد است و روز به روز وضعیت 

ما بهتر از گذشته خواهد بود.

وی ادامه داد: حرکت در مسیر صلح و سازش، گام نهادن در مسیر ائمه اطهار 
)ع( است دولت کنونی کشور باید تقویت و حمایت شود.

رییس مجمع نمایندگان استان کرمان گفت: هر فردی که در مسیر ایجاد صلح 
و ســازش در جامعه و پیشگیری از وقوع جرم تلاش کند درواقع در مسیر انبیا و 

پیامبران گام برداشته است.
وی افزود: امروز هرچه اخلاق، ایمان، صداقت و برادری را تقویت کنیم با جرایم 
مبارزه کرده ایم و گامی در مسیر پیشگیری از وقوع جرم و آسیب های اجتماعی 

خواهد بود.
غضنفرآبادی ضمن بیان اینکه از موضوعات مهم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران، پیشگیری از وقوع جرم است که بر عهده قوه قضاییه قرار دارد، تصریح کرد: 
یکی از موضوعات مهم برای اینکه جرمی در جامعه رخ ندهد، پیشگیری از وقوع 

جرم است که باید با برنامه ریزی در این زمینه حرکت کرد.
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حمایت جدی از تولید و سرمایه گذار از وظایف اصلی مسوولان است

وعده ای که پیش از موعد محقق شد؛ بازگشت آب سد آزاد به منازل سنندجی ها

دادستان کل کشور:حمایت جدی از تولید و سرمایه گذار از وظایف اصلی مسوولان 
است

شــهرکرد -ایرنا- دادستان کل کشــور با اشاره به اهمیت حمایت از تولید داخلی 
گفت: حمایت جدی از تولید و ســرمایه گذار از وظایف اصلی مسوولان و به خصوص 

دادستان ها و مسوولان قضایی کشور است.
 حجت الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری روز یکشنبه در سفر به شهرکرد 
در آیین معارفه رییس کل دادگستری استان و دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان با 
اشاره به وظایفی که بر عهده دادستان ها قرار داده شده است، افزود: حفظ حقوق عامه، 
رسیدگی به شکایات مردمی، حمایت از تولید و سرمایه گذار و جلوگیری از تعطیلی 
مراکز تولیدی از مهمترین وظایف است که این مسئولیت ها متوجه همه مسوولان و 

دست اندرکاران حوزه قضایی است.
وی با تبریک سالروز تولد حضرت معصومه)س( و روز دختر و آغاز ماه ذالقعده و با 
اشاره به یک حدیث از امام صادق)ع( افزود: امنیت، عدل و قضاوت سه موضوع مهم 

است که در جامعه دارای اهمیت ویژه و خاص است.
به گفته وی، جایگاه امنیت در زندگی انسان حرف اول را می زند و امینت بن مایه 
همه مسائلی است که در زندگی موجب پیشرفت می شود و اقتصاد، سلامت، بهداشت، 
پیشرفت، علم و دانش، رشد و تعالی جامعه در حوزه های مختلف در سایه امنیت به   
وجود خواهد آمد و همه موفقیت ها و آسایش کشور مرهون وجود امنیت جامع و کامل 
است و اگر در کشور امنیت نباشد پیشرفت در هیچ کدام از حوزه ها محقق نخواهد شد.

وی افزود: عدل از دیگر مسایل مهم در جامعه است و باید در جامعه گونه ای اجرا 

شــود که هر چیز جای خود قرار داشــته باشد تا کشور به سعادت دست پیدا کند و 
آسیب های جامعه جدی گرفته شود.

منتظری با تاکید بر رفع مشکلات مردم و رسیدگی به مشکلات حاکم بر جامعه، 
گفت: نباید انجام کارهای مردم، پاس کاری شــود و هر فرد در هر پست و منصب هر 
مسئولیتی که دارد باید به وظیفه خود در جایگاه خودش عمل کند و هر چیز باید جای 
خودش قرار داده شود.وی با اشاره به وظایف ضابطان قضایی در کشور گفت: ضابط و 
قاضی در کشور و نظام اسلامی وظیفه قضاوت مبتنی بر احکام، آرا و دستورات الهی 

را برعهده دارند که احکام الهی را اجرا کنند، تا عدالت تحقق پیدا کند.
دادســتان کل کشور اظهار داشت: مردم باید در جامعه قسط و عدالت را به جای 
آوردند و تک تک آحاد مردم در کشــور برای ایجاد جامعه پیشرفته و مترفی و رو به 

کمال مسئولیت دارند و یا به عنوان ذینفع هستند.

منتظری با تاکید بر اینکه امروز در جامعه شــاهد آسیب هایی هستیم که دل هر 
دردمند را به درد می آورد، گفت: آســیب های اجتماعی و فرهنگی موجود در جامعه 
کم نیست که برای رفع این آسیب ها باید هر کس به وظایف خود به خوبی عمل کند.

دادســتان کل کشــور به فرمایش مقام معظم رهبری در این راستا که خدمت به 
مردم در مســیر حق باشد، اشــاره کرد و گفت: با تبعیت از این فرمایش مقام معظم 
رهبری، به نتایج مطلوب خواهیم رسید و در صورت کوتاهی کردن آسیب خواهیم دید.

وی اظهار داشــت: مردم شریف ایران به صورت اکثریت در مسیر اسلام و انقلاب 
اسلامی حرکت دارند و اگر جای آسیب و اشکال وجود دارد، باید بیان شود.

منتظری با اشاره به اینکه از دستگاه قضایی به عنوان عدلیه یاد می شود، گفت: در 
دســتگاه قضا مدعی هستیم که در جامعه برای اجرای عدالت کار می کنیم و مدعی 
اجرای عدالت در دســتگاه قضایی هســتیم و قضات و مسوولان قضایی باید قضاوت 

عادلانه داشته باشند و به مشکلات مردم رسیدگی کنند.
منتظری با تاکید بر اینکه یکی از اهداف تشــکیل نظام جمهوری اسلامی اجرای 
احکام و دستورات اسلام برای تحقق عدالت است، گفت: پیامبران الهی مبعوث شدند 
تا مســیر صحیح را برای حرکت مردم تعیین کنند و وظیفه مردم این اســت که در 
این مســیر تعیین شده به درســتی حرکت کنند. در این آیین از زحمات احمدرضا 
بهرامی رییس کل سابق داگستری استان چهارمحال و بختیاری تجلیل و محمد رزم 
به عنوان رییس کل جدید دادگســتری معرفی شد و همچنین از زحمات عبدالرضا 
علیمحمدی تقدیر و سید نصرالدین صالحی به عنوان دادستان جدید استان چهارمحال 

و بختیاری معرفی شد.

1۶ اردیبهشــت بود که شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران در قالب نشستی 
خبری اعلام کرد قصد دارد با هدف تامین آب پایدار شــهر ســنندج، ایستگاه پمپاژ 
سامانه انتقال آب سد آزاد را طی 1۶ روز ارتقا دهد وعده ای که پیش از موعود انجام 

شد و طرح روز گذشته پایان یافت.
 1۰ آذرماه سال گذشته سامانه انتقال آب سد آزاد به تصفیه خانه سنندج با حضور 
رییس جمهور به بهره برداری رسید و مشکل طعم و بوی نامطلوب آب شرب سنندج 
برای همیشه برطرف شد. 1۶ اردیبهشت امسال بعد از حدود ۶ ماه، شرکت توسعه منابع 
آب و نیروی ایران اعلام کرد قصد دارد برای پایداری آب شــرب سنندج و جلوگیری 
از ایجاد اختلال در آینده، ظرفیت الکتروپمپ ها را طی 1۶ روز افزایش دهد. قرار شد 
در این مدت، آبی که از سد آزاد به تصفیه خانه سنندج انتقال می یافت، قطع و از آب 

مخزن سد قشلاق استفاده شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کردستان همان روز حین بازدید از ایستگاه 

پمپاژ سد آزاد، از پیمانکار پروژه خواست هرچه سریعتر این طرح انجام شود و حتی 
اگر شده کمتر از 1۶ روز هم کار به اتمام برسد که معاون اجرایی سد و نیروگاه آزاد 

سنندج قول داد در صورت امکان، ارتقا زودتر از موعد مقرر صورت گیرد.
بهرحال کار آغاز شد و سه روز زودتر از موعد مقرر یعنی در مدت 1۳ روز، عملیات 
ارتقا ایستگاه پمپاژ سامانه سد آزاد و تعویض الکتروپمپ ها انجام شد تا مردم بیشتر 

از 1۳ روز طعم و بوی نامطلوب آب سد قشلاق را تحمل نکنند.
حسین راهنورد معاون اجرایی سد و نیروگاه آزاد سنندج گفت که از خرداد سال 
گذشــته تاکنون ۵۳ میلیون مترمکعب آب از ســد آزاد به سد قشلاق و تصفیه خانه 
سنندج انتقال یافته است و برای اینکه دچار مشکل نشویم، تصمیم گرفتیم در بازه 

زمانی مشخص، چهار الکتروپمپ  جایگزین الکتروپمپ های فعلی شود.
او ادامه داد: در حال حاضر در اوج مصرف، 2.۳ مترمکعب آب در ثانیه از خط لوله 
ســامانه، انتقال می یابد که به واســطه نیاز هزار و ۵۰۰ هکتار از باغات پایاب، باید به 

2.8 مترمکعب در ثانیه برسد.
معاون اجرایی ســد و نیروگاه آزاد سنندج با اشاره به اینکه برای تامین آب شرب 
ســنندج و باغات پایاب، هشت مترمکعب در ثانیه آب باید انتقال یابد، افزود: برنامه 
ریزی کردیم چهار الکتروپمپ جدید با ظرفیت 2 هزار لیتر در ثانیه جایگزین چهار 

الکتروپمپ با ظرفیت 8۰۰ لیتر در ثانیه شود.
اســتاندار کردستان هم عصر شنبه در بازدید از ایستگاه پمپاژ آب سد آزاد گفت: 
کار ارتقا این ایستگاه با ۹۰ میلیارد تومان هزینه انجام شد و آب این سد تا 24 ساعت 

آینده وارد تصفیه خانه سنندج می شود.
اسماعیل زارعی کوشا با بیان اینکه ارتقا این ایستگاه پمپاژ در مدت زمان 1۳ روز 
به بهره برداری رســید، اظهار کرد: بعد از افتتاح کلان پروژه  آبرسانی به تصفیه خانه 
سنندج از محل سد آزاد، با توجه به افزایش مصرف و نیاز مردم، ارتقا ایستگاه پمپاژ 

سد آزاد در دستور کار قرار گرفت.

فراخوان مناقصه با ارزیابی کیفی )دو مرحله ای( 
اداره كل راهــداري و حمــل و نقــل جــاده اي اســتان خراســان رضــوي در نظــر دارد مناقصــات بــه شــرح ذيــل  را از طريــق ســامانه الكترونيكــي دولــت برگــزار 

نمايــد. تاريــخ انتشــار در ســامانه ی مذکــور 1402/02/30 مي باشــد. 

نوبت دوم

 مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت 17 روز  یکشنبه تاريخ 1402/03/07
 مهلت تحویل پاكات مناقصه : تا ساعت 17 روز  دوشنبه مورخ 1402/03/22 

 تاریخ و ساعت بازگشایی پاكات مناقصه : ساعت 10 روز سه شنبه مورخ 1402/03/23
 اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار : مشــهد– انتهــاي خيابــان فدائيــان اســام – کــد پســتي 9173695636- تلفــن تمــاس 051-33412024-8 

و نمابــر : 051-33435888 
www.setadiran.ir محل دریافت و تحویل اسناد مناقصه : سامانه تدارکات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشانی 

شناسه: 1499578

 مبلغ تضمین شرکتشماره فرخوان در سامانه موضوع مناقصهشماره مناقصه
 در مناقصه )ریال(

200200142300005210/200/000/000تهيه ، خريد و نصب و راه اندازی دوربين های مدار بسته پايانه مرزی باجگيران )نوبت اول( 1402/31/60

200200142300005314/660/000/000تهيه ، خريد و نصب و راه اندازی دوربين های مدار بسته پايانه مرزی لطف آباد )نوبت اول( 1402/31/61

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي

وزارت راه و شهرسازی
سازمان راهداری وحمل و نقل جاده ای 

اداره كل راهداری و  حمل  و  نقل جاده ای استان خراسان رضوی
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سرمربی تیم فوتبال سپاهان با بیان اینکه لیگ ایران با VAR می تواند بیشتر پیشرفت کند، گفت: امیدوارم استقلال به فینال جام حذفی برسد و با ریکاردو ساپینتو قهرمان بشود.
 »ژوزه مورایس« بعد از پشت سر گذاشتن یک فصل پر از فراز و نشیب در تیم سپاهان، سرانجام به عنوان نایب قهرمانی در لیگ برتر ایران رسید.

دستیار سابق »ژوزه مورینیو« در اولین فصل حضورش در فوتبال ایران با یک کادر پرتغالی، رقابت نزدیکی با پرسپولیس و استقلال داشت. پرسپولیس در نهایت با پیروزی در دربی و ادامه 
روند بردهایش در هفته های پایانی گوی سبقت را از دو تیم دیگر ربود و به مقام قهرمانی دست یافت.مورایس که با سپاهان هفته ها در صدر جدول قرار داشت، با لغزش مقابل ملوان این جایگاه 
را از دست داد و قهرمانی را به پرسپولیس تعارف زد.این مربی پرتغالی هرچند با عنوان نایب قهرمانی به کارش در لیگ بیست و دوم ایران پایان داد اما از عملکردش اظهار رضایت می کند و 
از آن ناامید نیست.مورایس با تاکید بر اینکه این تیم آینده درخشانی خواهد داشت، گفت: سپاهان دیگر از تیمی که فقط فوتبال خوب بازی می کند به تیمی تبدیل شده است که حریفان به 

عنوان یک کاندیدای جدی برای قهرمانی به آن نگاه می کنند.

 امیدوارم استقلال قهرمان 
جام حذفی شود

 سرمربی تیم ملی فوتبال امید معرفی شد
سرمربی تیم ملی فوتبال امید ایران معرفی شد.

 به نقل از فدراسیون فوتبال، مهدی محمدنبی، 
نایب رییس فدراسیون فوتبال اعلام کرد: بر اساس 
پیشــنهاد امیر قلعه نویی، ســرمربی تیم ملی و 
موافقت فدراسیون فوتبال و کمیته ملی المپیک، 
غلامرضا عنایتی به عنوان سرمربی تیم ملی امید 

ایران منصوب شد. 

 مذاکره چراغ خاموش اســتقلال برای 
خرید ستاره لیگ برتری

ســتاره تیم فوتبــال آلومینیوم بــه صورت 
چراغ خاموش در حال مذاکره با مسئولان باشگاه 
استقلال است.هانسل زاپاتا وینگر کلمبیایی تیم 
فوتبال آلومینیوم یکی از خریدهای خوب مهدی 
رحمتــی در ابتدای فصل نقل و انتقالات بود. این 
بازیکــن در طول فصل درخشــش قابل توجهی 
داشــت و حتی در بازی آخر این تیم مقابل فولاد 
مدافعان سرشناس تیم منصوریان را آزار داد اما این 
درخشش باعث شده تا پیشنهادات قابل توجهی به 
این بازیکن ارسال شود.اگرچه زاپاتا یک سال دیگر 
با باشگاه آلومینیوم قرارداد دارد ولی او می تواند با 
پرداخت مبلغی از این باشــگاه جدا شود. یکی از 
باشگاه هایی که روی زاپاتا دست گذاشته استقلال 
است که به صورت چراغ خاموش با مدیربرنامه های 
این بازیکن وارد مذاکره شده است. البته استقلالی ها 
فعلا تصمیم دارند شرایط حضور قایدی و محبی 
در این تیم را مهیا کنند اما زاپاتا را آماده کرده تا 
در صــورت جدایی قایدی با وی به صورت جدی 
وارد مذاکره شوند.باید دید باشگاه آلمینیوم در چه 
صورتی راضی می شود این بازیکن را به استقلال 
یا تیم های دیگر بدهد زیرا مدیرعامل این باشگاه 
چند روز قبل اعلام کرد در صورت پیشنهاد قابل 
توجه راضی به فروش این بازیکن به باشگاه های 

دیگر خواهد شد.

   بازی پرسپولیس بدون تماشاگر شد
مسابقه دو تیم هوادار تهران - پرسپولیس در 
مرحله نیمه نهایی جام حذفی) یادواره آزادسازی 
خرمشهر( فصل ۱۴۰۲-۱۴۰۱ در ورزشگاه شهید 
دستگردی بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد.

 با اعلام روابط عمومی ســازمان لیگ فوتبال 
ایران، با توجه به مناســب نبودن زیرساخت های 
ورزشــگاه دستگردی جهت حضور تماشاگران از 
جمله گیت های بلیت فروشی، پارکینگ و... مسابقه 
دو تیم هوادار تهران و پرسپولیس همچون گذشته 
در روز پنجشنبه ۴ خرداد ساعت ۱۸:۳۰ در این 
ورزشگاه و بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد.

دیگر مســابقه نیمه نهایی جــام حذفی روز 
چهارشنبه ۳ خرداد بین دو تیم استقلال و نساجی 

مازندران در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

 هافبک استقلال تنها محروم مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی

مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال فقط یک 
بازیکن محروم دارد. به نقل از روابط عمومی سازمان 
لیگ فوتبال ایران، سعید مهری بازیکن استقلال 
تنها محروم مرحله نیمه نهایی جام حذفی است.

دیدارهای این مرحله در روزهای چهارشــنبه 
)استقلال - نساجی( و پنجشنبه )پرسپولیس - 

هوادار( خرداد برگزار خواهد شد.

 فصل برای میرزایی تمام شد
رضا میرزایی بازیکن تیم فوتبال اســتقلال به 
دلیل مصدومیت قادر به همراهی اســتقلال در 
جام حذفی نیســت و کار بــرای او در این فصل 

تمام شده است.
 تیم فوتبال استقلال تهران روز چهارشنبه سوم 
خردادماه و از ساعت ۱۸:۳۰ در ورزشگاه آزادی از 
مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی میزبان نساجی 
قائمشهر خواهد بود. برای این دیدار استقلال رضا 
میرزایی را که در بازی برابر تراکتور تبریز در هفته 
پایانی لیگ دچار مصدومیت شد در اختیار ندارند. 
گفته می شود رباط صلیبی این بازیکن پاره شده 
اســت و به این ترتیب فصل برای این بازیکن به 
پایان رســیده.صالح حردانی هم که در این دیدار 
مصدوم شــده بود احتمال دارد که با تلاش کادر 
پزشکی بتواند خود را به این دیدار رسانده و برای 

آبی پوشان بازی کند. 

  »یامگا« به ایران بازمی گردد
کوین یامگا بازیکن خارجی اســتقلال فردا در 
تهران حضور پیدا خواهد کرد تا در تمرینات آبی 
پوشان شرکت کند.کوین یامگا که در دیدار برابر 
پرسپولیس دچار مصدومیت شد و نتوانست آبی 
پوشان را در هفته های پایانی همراهی کند با اجازه 
کادر فنی و مدیریت باشگاه برای دوران درمانش 
به کشور فرانسه بازگشــت.وی که در طول سفر 
با کادر فنی و با پزشــکی تیــم در ارتباط بود به 
آمادگی رســیده و حالا قرار است فردا دوشنبه به 
تهران بازگردد تا در تمرینات گروهی آبی پوشان 
شرکت کند.با توجه به دوری چند هفته ای یامگا از 
تمرینات گروهی استقلال بعید است که در دیدار 
برابر نساجی در جام حذفی به میدان برود اما در 
صورت صعود استقلال به فینال، یامگا تیمش را 

برابر نساجی همراهی خواهد کرد.

وی در خصوص حذف 
استقلال و پرسپولیس از 
آسیا و اینکه دقیقاً کدام 

تیم ها مجوز حرفه ای 
نگرفته اند، گفت: قدرت 

رئیس فدراسیون در بعضی 
از امور نقش نمی بندد مثل 

امیرمحمد فتاح پور صاحب مدال برنز شد
در پایان دومین روز از مســابقات کانو اسلالوم قهرمانی زیر ۲۳ 

سال و جوانان آسیا امیر محمد فتاح پور صاحب نشان برنز شد.
مسابقات کانواسلالوم قهرمانی زیر ۲۳ سال و جوانان و کاپ آزاد 
آسیا از ۲٩ اردیبهشت در پاتایا تایلند آغاز شده است که در پایان 
دومین روز از این دیدارها امیرحسین فتاح پور که جواز حضور در 
مرحله فینال را بدســت آورده بود توانست در رده سوم ایستاده و 
صاحب نشان برنز شود.فتاح پور در مرحله مقدماتی کایاک اسلالوم 
مسابقات کاپ آزاد تایلند، در رقابت با قایقرانان چین، ژاپن، تایلند 
و هنگ کنگ ســون شد و راهی مرحله نیمه نهایی گردید. وی در 
مرحله نیمه نهایی هم با زمان ٩۴ ثانیه و ۴۱ صدم ثانیه سوم شد تا به این ترتیب جواز حضور در مرحله فینال بازی ها را کسب کند. 
قایقران کشورمان در مرحله فینال هم در رقابت با قایقرانان چین، ژاپن، تایلند و هنگ کنگ با زمان ٩۲.۷۶ ثانیه سوم شد و صاحب 
مدال برنز شد. قایقرانان ژاپن و چین در این مسابقه به ترتیب اول و دوم شدند.در دیگر رقابت های مرحله مقدماتی این مسابقات محمد 
مهدوی نیا در کانواسلالوم قهرمانی زیر ۲۳ سال مردان آسیا با ۱۷ رقیب از چین، هند، ژاپن، قزاقستان، تایلند، چین تایپه و ازبکستان 
مسابقه داد و در پایان در رده دوازدهم قرار گرفت و راهی نیمه نهایی شد. در این رقابت نمایندگان قزاقستان، چین و ژاپن اول تا سوم 
شدند. مهدوی نیا یکشنبه در دور نیمه نهایی رقابت خواهد کرد.ملیکا سماکی در کایاک اسلالوم قهرمانی زیر ۲۳ سال بانوان آسیا با 
۱۲ قایقران از چین، هند، قزاقستان، سنگاپور و تایلند رقابت کرد و در پایان با زمان ۱۱۱.۲۸ ثانیه در رده هشتم قرار گرفت و راهی 
نیمه نهایی شد. در این رقابت نمایندگان تایلند، چین و قزاقستان اول تا سوم شدند. سماکی یکشنبه در دور نیمه نهایی رقابت خواهد کرد.

مهدی طارمی بعد از رسیدن به صدر جدول گلزنان لیگ پرتغال، 
ستاره تیم رقیب را بازیکن بهتری در امر گلزنی دانست.

 به نقل از رکورد،  پورتو شنبه شب در چارچوب هفته سی و سوم 
لیگ برتر پرتغال در دیداری خارج از خانه به مصاف فامالیسائو رفت که 
این دیدار در نهایت با پیروزی ۴ بر ۲ پورتو به پایان رسید. در این دیدار 
مهدی طارمی ۴ گل به ثمر رساند تا به صدر جدول لگزنان لیگ راه یابد.

سه گل بازیکن ایرانی در این دیدار از روی نقطه پنالتی بود. 
طارمی در ابتدا درباره راهیابی به صدر جدول گلزنان لیگ پرتغال 
و رسیدن به آقای گلی گفت: بله این موضوع مهم است. این بخشی 
از وظیفه من به عنوان مهاجم است. در پایان فصل خواهیم دید چه خواهد شد. گونچالو راموس بازیکن خوبی است و کیفیت گلزنی 
بیش تری دارد. خوشبختانه موفق شدیم پیروز شویم. در ۱۵ تا ۲۰ دقیقه اول خوب بازی کردیم، ۲ گل زدیم اما بعد آرام شدیم و ۲ گل 
دریافت کردیم و با نتیجه ۲-۲ به وقت استراحت رفتیم. برای برد آمدیم و تلاش کردیم در نیمه دوم تلاش ما بسیار زیاد بود. ما دو گل 

دیگر زدیم و پیروز شدیم. از این ۴ گل بسیار خوشحالم و افتخار می کنم، مثل همیشه تمام تلاشم را می کنم.
بنفیکا می تواند روز یک شنبه برتری برابر حریف خود قهرمان شود.

ستاره ایرانی در پایان گفت: قهرمانی در لیگ در دست ما نیست و بستگی به بازی فردا بنفیکا دارد اما همان طور که تا به حال تمام 
تلاش خود را انجام داده ایم تا پایان تلاش خواهیم کرد و بازی های مان را خواهیم برد. ما برای شخصیت و اعتبارمان بازی خواهیم کرد و 

باید برنده شویم. ما روی بازی های خودمان تمرکز می کنیم.

فروتنی طارمی بعد از رسیدن به صدر جدول گلزنان

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    امید ابراهیمی و علی کریمی دو بازیکن سابق استقلال بازیکنانی هستند که این روزها گفته می شود باشگاه استقلال به دنبال 
بازگشت آنها است.

لیگ برتر با تمام بالا و پایین هایی که داشــت، تمام شــد. 
پرونده لیگ بیست ودوم روز پنج شنبه بسته شد و بنا به گفته 
سهیل مهدی، مسئول سازمان لیگ، بیست وسومین سال لیگ 
برتر از مردادماه ســال جاری شــروع می شود. طبیعی است با 
وجود این که هنوز دو بازی از جام حذفی باقی مانده اما تیم ها 
از همین حالا برای فصل بعد برنامه ریزی کنند و استقلال نیز 

از این قاعده مستثنی نیست.
با توجه به این که حجت کریمی به عنوان مدیرعامل فعلی 

استقلال دائما تأکید می کند استقلال فصل بعدی خود را نیز با 
مربی پرجنب وجوش خود آغاز خواهد کرد، در چنین شرایطی 
ســاپینتو برای دومین سال حضورش قطعا برنامه های خود را 
برای قهرمانی تنظیم می کنــد و چون او کاملا از بازیکنان و 
همچنین لیگ ایران شناخت پیدا کرده، فصل آتی را بهتر و با 

دید بازتر آغاز می کند.
در چنین شــرایطی هــر مربی باید به فکــر تقویت تیم 
خود باشــد و باشگاه اســتقلال نیز در راستای تفکرات مربی 

خــود باید پیش برود. البتــه باید در میان واکاوی آن چه قرار اســت در فصل نقل و انتقالات 
اســتقلال بگذرد پرانتزی باز کرد و به این نکته اشــاره داشــت که آن چه قصد داریم در مورد 
آن بحث و بررســی کنیم در صورتی اســت که مدیریت و در پی آن سرمربی آن تغییر نکند، 
چــون در صــورت هر تغییری این امکان وجــود دارد که کلا تفکرات باشــگاه تغییر کرده و 
اتفاقی بیفتد که کســی تاکنون پیش بینی نکرده اســت، اما تا این جای کار و براساس آن چه 
 نزدیکان باشــگاه اســتقلال به آن اشاره می کنند، باشگاه اســتقلال قصد دارد برای فصل نقل

 و انتقالات با دو بازیکن سابق این تیم وارد مذاکره شود که در یکی از این مذاکرات پای خسرو 
حیدری در میان است.

امید ابراهیمی و علی کریمی دو بازیکن ســابق اســتقلال همان بازیکنانی هستند که این 
روزها گفته می شــود باشگاه اســتقلال به دنبال بازگشت آن ها اســت. ابراهیمی در استقلال 
 رزومه خوبی دارد و جزو هافبک هایی اســت که هر باشگاهی مایل به جذب این بازیکن است.

 البته این نکته را باید متذکر شــد که این روزها باشــگاه امید ابراهیمی هیچ رغبتی به تمدید 
قرارداد با او ندارد و به نظر می رسد این بازیکن ۳۵ ساله مانعی برای بازگشت به استقلال نداشته 
باشد چه این که که باجناق او یعنی خسرو حیدری هم جزو کادرفنی استقلال است. هر چند که 
در فصلی که گذشت استقلال چند هافبک دفاعی خوب مثل روزبه چشمی و زبیر نیک نفس را 
داشــت و آن ها تاکنون بسیار آماده نشان دادند و هواداران نیز از آن ها راضی هستند، اما شاید 
ساپینتو قصد دارد برای تقویت بیشتر استقلال بازیکنی در حد امید ابراهیمی را به تیم اضافه 
کند که پیش از این نشان داده چقدر حضورش مؤثر است. استقلال در قدم بعدی خود در کنار 

امید ابراهیمی، قصد دارد یک هافبک دیگر را نیز به تیم تزریق کند.
دومین بازیکنی که بحث بازگشــتش به اســتقلال داغ شده، علی کریمی است. کریمی در 
مدتی که برای استقلال بازی کرد آن قدر تأثیر مثبت در این تیم داشت که ماجرای بازگشتش 
بتواند هواداران استقلال را خوشحال و امیدوار کند، البته اگر کریمی مثل سابق آماده باشد و 

درگیر مصدومیت جدیدی نشده باشد.
بــا توجه بــه این که اســتقلال قهرمانی در لیگ را از دســت داد و دو بازی حســاس در 
جــام حذفی پیــش رو دارد باز کردن خبر مذاکره با دو بازیکن ســابق بــرای این تیم زود و 
در شــرایط فعلی چندان منطقی نیســت، امــا همین که اســتقلال از بازی های جام حذفی 
 رهایــی پیــدا کرده و پایان ایــن بازی ها با قهرمانی احتمالی این تیم مواجه شــود، تلاش در

 فصل نقل و انتقالات و مذاکره با بازیکنانی که بتوانند تیم استقلال را برای فصل بیست وسوم 
تقویت کنند، ضروری است.

این روزها وقتی بحث تمدید قرارداد ساپینتو وسط کشیده می شود، اکثر کارشناسان بر این 
عقیده هستند که تمدید قرارداد با این مربی در صورتی که او جام قهرمانی را به استقلال هدیه 
دهد منطقی است، اما کریمی مدیرعامل استقلال تاکید می کند که از همین حالا با ساپینتو 

به توافق رسیده و هیچ گزینه دیگری غیر از این مربی مدنظر آن ها نیست. 
با اتمام جام حذفی تمام نکات مبهم در خصوص مربی و بازیکنانی که احتمالا با اســتقلال 
وارد مذاکره می شوند برطرف شده و مشخص می شود استقلال فصل بیست وسوم را چگونه آغاز 
می کند. اگر ساپینتو بماند و همه چیز طبق روال گذشته پیش رود، احتمال این که استقلال دو 

شکار بزرگ در فصل نقل و انتقالات داشته باشد، زیاد است.

حکم تخلیه فدراسیون فوتبال آمده استحکم تخلیه فدراسیون فوتبال آمده است
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باقی ماندن استقلال و پرسپولیس در آسیا به هر بها و بهانه
»حمید ســجادی« وزیــر ورزش و جوانان یک بار دیگر تاکید کرد اســتقلال و 

پرسپولیس از رقابت های لیگ قهرمانان آسیا حذف نشده اند.
 این ادعا درحالی مطرح می شود که از نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا مهلت قانونی 
برای ثبت و ارسال مدارک لازم به منظور شناسایی تیم ها در فصل بعد لیگ قهرمانان 

آسیا مدت هاست که پایان رسیده و تمدیدی هم در کار نیست.
البته که زحمات و پافشــاری وزیر ورزش به منظور قبول شــدن مدارک مبنی بر 
خصوصی شدن این ۲ تیم در آسیا قابل تقدیر است و به آن احترام می گذاریم اما چرا 
باید اینگونه باشد، که با ملاقات های مکرر و صحبت و دادن هدایا و خواهش و تمنا و ... 
از مسوولان کنفدراسیون فوتبال آسیا بخواهیم مجوز حرفه ای این ۲ باشگاه پرطرفدار 
را صادر و امکان شرکت آنان در لیگ قهرمانان آسیا را فراهم کنند؟برهیچکس پوشیده 
نیست شرکت تیم های ایرانی در سال های گذشته در لیگ قهرمانان آسیا از راه های 
ناصواب صورت می گرفته اســت و به رغم تاکید و ابرام و اصرار چندین و چند باره 
مسوولان ای. اف. سی به هشدارها توجه نمی شد که با لب ریز شدن صبر مسوولان 
آسیایی از این دور زدن ها، تیم های ایرانی از این لیگ حذف شدند و پس از این واقع 

تلخ مسوولان ایرانی تازه به فکر توجه به تعامل صحیح با این نهاد آسیایی افتادند.

درهمین راســتا، مقام های مســوول در باشگاه های ایرانی از جمله این ۲ باشگاه 
پرطرفدار ایران و آسیا احترام به قانون را در دستور کار قرار داده و برای برطرف کردن 

مشکل های قدیم و جدید باشگاه به تکاپو افتادند.
تســویه حساب با طلبکاران باشگاه از جمله: مربیان و بازیکنان داخلی و خارجی، 
کسب رضایت و تسویه حساب هتل ها، آژانس های هواپیمایی و پیمانکاران مختلف 
قســمتی از این تلاش های صورت گرفته می باشــد که به هر روی و قیمتی درحال 

انجام است.بنابراین و در این شرایط که به نظر می رسد راه درست انتخاب شده است 
به هیچ وجه مصلحت نیست تلاش ها برای رعایت قانون از گردانندگان باشگاه سلب 

و آنان را به بی قانونی دوباره وادار کرد.
و در نقطه مقابل برای آنان که در مســیر درســت حرکت کرده و باعث سربلندی 
باشــگاه، کادر فنی و بازیکنان وخوشــحالی میلیون ها هوادار می شــوند نیز جوایز 
ارزشمندی در نظر گرفته شود.بدون شک، شرکت این ۲ تیم و سایر تیم های ایرانی 
در آسیا نه تنها برای هواداران و علاقه مندان به آن بلکه برای تمامی هم میهنانان و 
ایران دوستان شورانگیز و افتخار آفرین است و نباید از کنار آن به آسانی عبور کرد اما 

قمیت آن و اینکه چه بهایی باید برای آن بپردازیم هم مهم است.
البته ما هم متوجه این موضوع هستیم با شرکت نکردن نمایندگان ایران در این 
رقابت ها اعتبار منطقه ای و بین المللی فوتبال ایران در تمامی ســطوح آســیب می 
بیند به همین ترتیب بازیکنان یک نسل کمتر دیده شده و راه پیشرفت آنان مسدود 
می شــود اما اگر قرار باشــد بر مدار درست حرکت کنیم باید یک بار و برای همیشه 
این بهای سنگین و جبران ناپذیررا به جان بخریم و به احترام قانون ایستاده و نسبت 

به ترویج این فرهنگ از طریق ورزش کمک کنیم.

دستیار کی روش روی نیمکت تیم امید؟
با شــرایط پیچیده ای که برای انتخاب سرمربی تیم فوتبال امید 
انتخاب شــده است، به نظر می رســد حضور مارکار آقاجانیان روی 

نیمکت این تیم قطعی باشد.
 شرایط انتخاب سرمربی تیم فوتبال امید ایران بسیار پیچیده شده 
است و امروز با انصراف مجتبی حسینی دیگر گزینه هدایت این تیم 

وارد فاز جدیدی شد.
فدراســیون فوتبال از ماه ها پیش انتخاب سرمربی تیم امید را به 
»امروز و فردا« موکول کرده است و حالا حتی با وجود اتمام مسابقات 

لیگ برتر، خبری از معرفی گزینه نیمکت تیم امید نیست.
زمانی که حبیب کاشانی به عنوان مدیر تیم فوتبال امید انتخاب شد، اختلاف او با امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی برای تصمیم 
گیری در خصوص نیمکت تیم امید شدت گرفت.کاشانی گزینه هایی چون افشین قطبی و محمد ربیعی را برای امیدها مدنظر داشت در 
حالی که از مهدی تارتار و مجتبی حسینی به عنوان گزینه های مورد تایید قلعه نویی نام برده می شد.در نهایت زمینه حضور این مربیان 
در تیم امید فراهم نشد. ربیعی چند روز پیش به پیشنهاد این تیم پاسخ منفی داد و حسینی هم امروز اعلام کرد که تمایلی به حضور 
در تیم امید ندارد.با این وضعیت و در حالی که زمان به ضرر تیم امید برای آماده سازی و حضور در بازی های آسیایی ۲۰۲۳ در حال 
سپری شدن است، احتمال دارد فدراسیون فوتبال به سمت مارکار آقاجانیان برود؛ گزینه ای که سال ها در کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران 
و در کنار کارلوس کی روش حضور داشت.مدیران فدراسیون فوتبال هم به جای حل مشکل اصلی و برطرف کردن اختلافات، توجیهات 
عجیبی برای عدم انتخاب سرمربی تیم امید می آورند. روز گذشته مهدی تاج رئیس فدراسیون در واکنش به دیر شدن زمان اعلام مربی 

تیم امید گفت: »مگر تا لیگ هست می توان اردوی تیم امید را برگزار کرد؟ امروز و فردا باید سرمربی را اعلام کنیم.«

گل گهر با الهویی که به عنوان دســتیار قلعه نویی در تیم ملی 
شناخته می شود نتایج خوبی نگرفته است.

 امیر قلعه نویی عصر روز ۲۱ اســفندماه، در شرایطی که مردم 
ســرگرم خرید نوروز و حســاب و کتاب های پایانی ســال بودند، 
ســرمربی تیم ملی شد. او بعد از بازی با نفت مسجدسلیمان و در 
حالی که تیمش ۴ بر صفر برنده شــده بــود، از هواداران گل گهر 
خداحافظی کرد و به تهران برگشــت. چنــد روز بعد، در اقدامی 
عجیب از سوی مدیران باشــگاه سیرجانی، سعید الهویی دستیار 
قلعه نویی به عنوان ســرمربی گل گهر انتخاب شد. البته سورپرایز 
ادامه داشت زیرا الهویی به عنوان یکی از دستیاران قلعه نویی در تیم ملی هم معرفی شد. به یکباره نگاه ها به سمت سیرجان برگشت 
و به نظر می رسید یک سرمربی بزرگ در فوتبال ایران پا به عرصه گذاشته اما هر چه گذشت، شرایط تغییر کرد و عملکرد مدیران 
گل گهر زیر ســؤال رفت. الهویی مجموعاً ٩ بازی روی نیمکت تیم »پرســتاره و بسیار گرانقیمت« گل گهر بود که نتایج آن چیزی 
بیشتر از فاجعه است. به معنای دیگر، در دو بازی اول که هنوز تأثیرات تاکتیکی قلعه نویی در تیم به چشم می خورد، الهویی موفق 
به پیروزی شــد که یکی از این بردها، در قائمشــهر و مقابل تیم بحران زده نســاجی بود. بعد از آن، گل گهر روی نوار ناکامی افتاد 
و با ۵ شکســت و ۲ تســاوی به کار خود پایان داد تا خوشــبینی در مورد الهویی به یک کابوس تبدیل شود. حالا نه تنها عملکرد 
و تفکرات مدیران باشگاه گل گهر زیر سؤال رفته و باید پاسخگوی از دست رفتن میلیاردها تومان حساب بیت المال بابت عملکرد 
 فاجعه بار الهویی باشند بلکه تن و بدن اهالی فوتبال هم لرزیده زیرا باور اینکه چنین فردی با آن کارنامه بتواند به تیم ملی کمترین

 کمکی کند، باعث تردید است.

الهویی پیشدستی کرد و به تیم ملی برگشت!
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زنگ خطر کاهش ذخایر 
بیت کوین به صدا در آمد

هوآوی غول فنــاوری چینی، با معرفی یک 
شاسی بلند زیبا قصد ورود به صنعت خودروهای 
الکتریکی را دارد تا بتواند به نحوی سازنده تر از 

نرم افزار قدرتمندش استفاده کند.
چند سالی است که بازار خودروسازی چین 
بیش ازپیش رشد داشته است و حال شرکت های 
بسیاری در این کشور به تولید خودروهای برقی 
می پردازند. یکی از آخرین شــرکت های بزرگی 
که به بازی خودروســازی پیوســته اند هوآوی، 
گوشی ساز و غول فناوری چینی، است که قصد 
دارد ورودش را با معرفی یک شاسی بلند با نام آواتر 
)املا به صورت Avatr( جشن بگیرد. خودرویی که 

توسط نادر فقیه زاده طراحی شده است.
این خودروی تازه که نتیجه همکاری هوآوی 
با شرکت خودروسازی چانگان به شمار می رود 
 ،CATL ،از باتری های بزرگ ترین باتری ساز جهان
اســتفاده می کند. آواتر ۱۱ )بخوانید یک یک( 
نخستین محصول تولید انبوه این اشتراک خواهد 
بود که سازنده برخلاف سایر رقبا، برنامه ای برای 

صادرکردن آن به بازار ایالات متحده ندارد.
نخست با قیمت این خودرو شروع می کنیم 
که برخــلاف تصور، به عنــوان محصولی پایه و 
پایین رده قیمت گذاری نشــده است. نمونه های 
مختلــف آواتر ۱۱ با قیمتی بین ۴۷ تا ۶۳ هزار 
دلار به فروش می رسند؛ بنابراین هواوی تصمیم 
گرفته تا خودرو خود را کمی گران تر از تسلا مدل 
Y قرار دهد؛ خودرویی که هم اکنون به اندازه کافی 
در بازار تبلیغ شــده و طرفداران ویژه ای دارد. در 
مقام مقایســه باید گفت که شاسی بلند هوآوی 
کمی از تســلا مدل Y کشــیده تر و مقداری هم 

پهن تر از آن است.
سازنده در ازای قیمت بالا، عملکرد مناسبی 
را به محصول نوزادش آورده اســت. نســخه دو 
موتوره آواتر ۱۱ از موتورهای برقی خود هوآوی 
سود می برد که نهایت خروجی ۵۷۸ اسب بخار 
قدرت و ۶۴۲ نیوتن متر گشــتاور دارد. چینی ها 
مدعی شده اند که این شاسی  بلند برای رسیدن 
به سرعت ۱۰۰ کیلومتر بر ساعت تنها به ۴ ثانیه 
زمان نیاز دارد. باتری های آواتر ۱۱ نیز نمونه های 
۱۱۶ کیلووات ساعتی شرکت CATL هستند که 
می توانند با یک بار شارژشــدن سرنشینان را تا 

۶۷۲ کیلومتر همراهی کنند.
متاســفانه هوآوی خودروی میان رده خود را 
از ویژگی محبوبی چون سیســتم تعلیق بادی 
اســتاندارد محروم کرده و حتی از قراردادن آن 
به عنوان یک آپشن و گزینه جداگانه نیز خودداری 
کرده است. براساس ویدئوهایی که هم اکنون از 
بررســی آواتر ۱۱ هم اکنون در یوتیوب منتشر 
شــده اند، ظاهرا این کمبود به کیفیت سواری 
خــودرو لطمه ای وارد نکرده اســت. حال آنکه 
هوآوی از فروش این شاســی بلند چه تجربه ای 
کسب خواهد کرد و برنامه تولید خودروی خود 
را چگونه توسعه خواهد داد، در آینده مشخص 

خواهد شد.

شرکت آپوکالیپس اقدام به معرفی پیکاپ 
عجیبی بر اساس وانت رم ۱۵۰۰ کرده که به 
پیشــرانه ۶.۲ لیتری سوپرشارژ هلکت مجهز 

است.
شرکت آپوکالیپس در جدید محصول خود 
یک پیکاپ هیولایی آفرودی را بر اساس وانت 
رم ۱۵۰۰ خلق کرده است. این پیکاپ که سوپر 
تراک نام دارد، از بدنه وحشیانه ای بهره می برد 
که مطابق با دیگر مدل های این شرکت طراحی 
شده است. همچنین زیر کاپوت سوپر تراک هم 
پیشرانهٔ قدرتمند ۶.۲ لیتری V8 سوپرشارژ 
هلکت قرار گرفته اســت. البته این پیشــرانه 
تقویت شده و حالا ۸۵۰ اسب بخار قدرت تولید 
می کند که به هر چهارچرخ منتقل می شود.این 
پیکاپ از پنج حالت رانندگی مختلف شــامل 
اسپرت، مسابقه درگ، باها، صخره و گل ولای 
بهره می برد که قسمت های مختلف خودرو مثل 
تعلیــق و کمک فنرها را تنظیم می کند. راننده 
حتی می تواند حالت های آفرود سفارشی را هم 
ایجاد و ذخیره کند. سوپر تراک روی رینگ های 
۲۲ اینچی SFJ قرار گرفته که با لاستیک های 
۴۰ اینچی پوشیده شده اند. این پیکاپ ۶,۰۹۶ 
میلی متــر طــول، ۲,۴۹۰ میلی متر عرض و 
۲,۱۰۸ میلی متــر ارتفاع دارد و ظرفیت یدک 
کشــی ۶.۸ تن را خواهد داشت. سوپر تراک 
همچنین به قفل دیفرانســیل و اکسل دانا ۶۰ 

هم مجهز است.
بدنه خشن سوپر تراک با روکشی از اپوکسی 
مشکی رنگ شــبیه خودروهای زره پوش رادار 
گریز به نظر می رســد. در جلوی خودرو شاهد 
جلوپنجره ای جســورانه هســتیم درحالی که 
در عقب نوشــته Apocalypse و سپر فولادی 

جلب توجه می کند. 

آواتر 11 با طراحی نادر فقیه 
زاده و قدرت ۵70 اسب 
بخار، تحویل مشتریان شد

آپوکالیپس سوپر تراک 
هیولایی بر اساس رم

به نقل از سی ان ان، یکی از مشاوران هوش مصنوعی 
سازمان ملل متحد در یک گفتگو در مورد خطرات ظهور 

جعل های عمیق واقعی تر هشدار داد.
نیل ساهوتاکارشــناس هوش مصنوعی مستقر در 
کالیفرنیا که به عنوان مشاور سازمان ملل متحد خدمت 
می کند، گفت: یک دوقلوی دیجیتال اساسا یک نسخه 
از چیزی از دنیای واقعی اســت. دیپ فیک ها تصویری 
آینه ای از دوقلوهای دیجیتال هســتند، به این معنی 

که بدون اجازه شــخص و معمولا برای اهداف مخرب 
و برای فریب دادن کسی، یک ماکت دیجیتالی از وی 

ایجاد می شود.
برخی تصاویر جعل عمیق شده تاکنون چندین بار 
خبرساز و فراگیر شده اند، مانند ویدیویی که نشان می داد 
ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهور اوکراین به کشورش 
می گوید تسلیم روسیه شوند یا کلیپی از ایلان ماسک که 
برای تبلیغ سرمایه گذاری و البته برای کلاهبرداری بود.

مشاور هوش مصنوعی در سازمان ملل متحد در مورد استفاده 
مخرب از فنــاوری جدید جعل عمیق)دیپ فیک( که در آن، 
هوش مصنوعی می تواند تصاویر غیر واقعی اما بسیار نزدیک به 
واقعیت تولید کند، هشــدار داد و گفت که سیاستگذاران باید 

برای محافظت از مردم بیشتر تلاش کنند.

هشدار سازمان ملل در مورد استفاده 
مخرب از »جعل عمیق«

دلار  51.100

یورو 56.600

پوند  65.950

درهم  14.250

لیر  2.660

سکه  تمام  30.500.000

سکه نیم  17.900.000

سکه ربع  11.400.000

سکه یک گرمی  6.420.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

ماینرهــای بیت کوین همیشــه بخــش معقولی از 
عرضه بیت کوین را کنتــرل می کنند به همین دلیل، 
وقتی فروش آغاز شود، می تواند برای دارایی دیجیتال 
بسیار نزولی باشد. در حال حاضر، کاهش قابل توجهی 
در دارایی های ماینرهای بیت کوین ثبت شده است که 

نشان می دهد آنها دوباره به فروش می رسند.
به نقل از کریپتوکارنســی، از آغاز سال، ماینرهای 
بیت کوین بیشتر به ســمت فروش متمایل شده اند تا 
بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. این امر در کاهشی 
که پس از ســالی طولانی انباشتگی در سال ۲۰۲۲ در 

ترازهای آنها ثبت شده، مشهود است.
در نتیجه، موجودی فعلی ماینر بیت کوین حدود ۵۰ 
درصد کمتر از ابتدای سال است و به نظر نمی رسد که 
فروش آنها تمام شــده باشد به این دلیل که داده های 
کریپتوکوانت نشان می دهد، ماینرها، هزاران بیت کوین 
را طــی یک روز با مقصدی که گفته می شــود صرافی 
متمرکز بایننس اســت، جابه جــا کرده اند و این مورد 
منجر به کاهش شدیدی در ذخایر استخراج کنندگان 
بیت کوین شد. معمولا انتقال بیت کوین از یک کیف پول 
به کیف دیگر نگران کننده نیست اما مقصد این سکه ها 
صرافی های متمرکز اســت در نتیجــه موجب نگرانی 
فعالان بازار شــده است.با توجه به اینکه انتظار می رود 
۴۷ میلیون دلار از اســتخراج کنندگان بیت کوین به 
بایننس منتقل شود، ممکن است فشار فروش بیشتری 
بر این ارز دیجیتال وارد شود. بیت کوین در حال حاضر 
فشار فروش قابل توجهی را تجربه می کند که بار دیگر 
شاهد کاهش قیمت آن به زیر ۲۷ هزار دلار بوده است 
و ماینرهایی که بیت کوین خود را می فروشند می توانند 

این وضعیت را بدتر کنند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۱.۱۳ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم 
نســبت به روز قبل ۰.۶۸ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضــر ۴۶.۵۰ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال 
در اختیــار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۲۰ درصد 

افزایش داشته است.
حجم کل بــازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 
گذشــته ۱۷.۴۱ میلیارد دلار است که ۲۷.۷۹ درصد 
کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز 
در حال حاضر ۱.۲۰ میلیارد دلار است که ۶.۹۰ درصد 
از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال است. 
حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۵.۷۰ میلیارد دلار 
اســت که ۹۰.۱۶ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال است.

به دلیل تقویت ارزش دلار، طلا با کاهش شدید به زیر 
سطوح کلیدی رسید. البته اگر طلا بالاتر از سطح ۱۹۳۰ 
دلار قرار گیرد، زمینه برای جهش مجدد فراهم می شود.

 به نقل از »اف ایکس استریت« طلا نیمه ی اول سال 
واقعأ شگفت انگیزی داشت و می توان گفت که احساس 
نزولی برای فلز زرد هنوز نوپاســت. از اواسط ماه مارس، 
قیمــت در حال ایجــاد فرماســیون)formation( رأس 
سه گانه )زرد( بود که در روز سه شنبه با یک لغزش قاطع 
و شکسته شدن خط گردن این الگو )سبز( به پایان رسید. 
در ادامه، فرماسیون رأس سه گانه فعال می شود و در نتیجه، 
این سیگنالی برای فروش است.هدف بالقوه کجاست؟ خب 
طبیعتاً در خط روند صعودی بلندمدت )آبی( قرار دارد، که 
پایین ترین قیمت را از نوامبر ۲۰۲۲ و مارس ۲۰۲۳ به هم 
متصل می کند. احتمال اینکه ما به آن نقطه برسیم، بسیار 
بالاست؛ چرا که اولاً این نقطه بسیار نزدیک است و دوم 
اینکه سیگنال فروش، سطحی مستحکم به نظر می رسد. 
آنچــه در آینده اتفاق خواهد افتاد به حرکت های قیمت 
)پرایس اکشن ها( در این زمینه بستگی دارد، البته ناگفته 
نماند که قدرت بیشــتر دلار می تواند هر برنامه ای برای 
صعود دیگر را به خطر بیندازد.آنچه از بررســی نمودارها 
برمی آید، افت شــدید بهای طلا، قیمت را به زیر مناطق 
کلیدی پشتیبانی تکنیکال رسانده است. البته پیکربندی 
فعلی حاکی از آن است که کاهش ممکن است هنوز به 
اتمام نرسیده باشد، و اصلاح از سطوح بالای رکورد، جای 

بیشتری برای کار دارد.
در نمودار هفتگی، شاخص قدرت نسبی )RSI( به سمت 
جنوب چرخیده و از ۷۰ فاصله گرفته است و مومنتوم نیز 
به ســمت جنوب حرکت می کند. حمایت فوری طلا در 

منطقه ی ۱۹۵۰ دلار است. 

قایقی که بی ام و با همکاری آهنگساز 
مشهور ساخته است!

هوش مصنوعی این توانایی را دارد که انسان  را مانند مگس له کند!

شرکت بی ام و با شروع جشنواره فیلم کن از هیدروفویل 
برقی لوکس خود به نام »آیکون« رونمایی کرده است.

 بــه نقل از آی ای، شــرکت بی ام و که در ســال ۱۹۱۶ 
تأســیس شــد، خود را به عنوان یکی از برندهای پیشــرو 
 خودرو در جهان تثبیت کرده که به ســاخت وسایل نقلیه 
ممتاز با فناوری پیشــرفته و طراحی نوآورانه شناخته شده 

است.
ایــن خودروســاز آلمانی بــا ترکیبی خیــره کننده از 
مهــارت طراحــی و فنــاوری پیشــرفته، از جدیدتریــن 
محصول خــود که یــک آب سُــر)هیدروفویل( الکتریکی 
 بــه نــام آیکــون)Icon( اســت، رونمایــی کرده اســت.

آب سُــر)hydrofoil( شناوری تندرو است که پس از رسیدن 
به ســرعت مشــخص با اســتفاده از باله ها یــا تیغه هایی 
کــه از زیر آن بیــرون می آید، بدنه اش از ســطح آب بلند 
می شــود. هنگامــی که این قایق به ســرعت لازم برســد 
 و نیــروی کافی برای بلند شــدن آن از ســطح آب وجود

 داشــته باشد، قایق به حالت باله ران)foilborne( درمی آید، 
یعنی بدنه قایق از آب جدا می شود و قایق بر روی باله هایش 

حرکت می کند.
این قایق متمایز که با همکاری گروه طراحی شرکت بی ام و 
و یک شرکت قایق ساز آلمانی به نام تاید)TYDE( و همچنین 
هانس زیمر، آهنگساز برنده جایزه اسکار ساخته شده است، 
از قلمرو تخیل بیرون آمده و اولین حضور خود را در زندگی 
واقعی در هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن رقم می زند.

هانس زیمر آهنگساز فیلم های مهم و تماشاگرپسندی 
مانند شیر شاه، اینتراستلار و اینسپشن است.

»آیکــون« بــا طراحی شــیک خــود وعــده می دهد 
 کــه هــم علاقه منــدان بــه آب و هــم افراد مشــهور را

 مجذوب خود کند.
معماری آیکون با الهام از عناصر یک هواپیما، در عین حال 
شــبیه به یک قایق سنتی به نظر می رسد. این قایق لوکس 
دارای یک نشیمن شیشه ای بزرگ است که بین بدنه سبز 

رنگ و سقف آن قرار گرفته است.
قرارگیری متقارن باله عقب بلند و بدنه، تمایز فریبنده ای 
را در برابر عدم تقارن مسحورکننده وسط آن ایجاد می کند.

به گفته بــی ام و، طراحی بیرونی آیکــون با پنجره های 
وسیعی که مناظر پانوراما را ارائه می دهند، تجربه یک قایق 

سواری عالی را رقم می زند.
طراحی مثلث گونه از قســمت دماغه به ســمت عقب، 
ورودی بزرگــی به عرض ۴.۵ متر به اتاقک این قایق ایجاد 
می کند، فضایی مجلل که با شیشه ها از کف تا سقف پوشانده 

شده است.
طراحی اتاقک آیکون به گونه ای است که نور طبیعی را از 
پنجره ها به داخل سرازیر می کند، در حالی که صندلی های 
آن ۳۶۰ درجــه می چرخند تا بتوانید از همه زوایا مناظر را 

تماشا کنید.
برای هدایــت این قایق لوکس نیز یک مرکز فرماندهی 
دیجیتال پیشرفته جایگزین یک فرمان دریایی سنتی شده 

است.یک نمایشگر لمسی بزرگ ۳۲ اینچی که روی سیستم 
عامل BMW ۸ اجرا می شود، کنترل های بصری و مشتق شده 
از خودروهای این شرکت را ارائه می دهد. ارائه اطلاعات به 
صورت دیجیتالی و دریافت دســتورات صوتی نیز احساس 
در جاده بودن را در حالی سوار بر یکی از خودروهای برقی 

بی ام و هستید، القا می کند.
گفتنی اســت که شــش باتری مدل BMW i با ظرفیت 
کلی ۲۴۰ کیلووات ساعت انرژی، آیکون را تامین می کنند.
قایقی که بی ام و با همکاری آهنگساز مشهور ساخته است!

همــراه بــا هیدروفویل هــای کاهنده اصطــکاک و دو 
موتــور ۱۰۰ کیلوواتــی، آیکــون ۱۴ متــری می تواند تا 
 ۹۳ کیلومتــر را بــا هــر بــار شــارژ کامــل طــی کند

 و به حداکثر سرعت ۳۰ گره)۵۶ کیلومتر در ساعت( برسد 
و در ســرعت ۲۴ گره)۴۴ کیلومتر در ســاعت( در حالت 

کروز قرار گیرد.
علاوه بر تمام این ویژگی هایی که گفته شد، هانس زیمر 
آهنگساز مشهور که سابقه ای طولانی در همکاری با بی ام و 
دارد، یک موسیقی متن را برای سفر با آیکون ساخته است 
که مســافران می توانند از طریق سیستم Dolby Atmos از 

آن در طول دریانوردی خود لذت ببرند.
شرکت بی ام و می گوید، همین طور که هیدروفویل برقی 
آیکون آبهای کن را زینت می بخشــد، به عنوان شاهدی بر 
تعهد این شرکت برای پیش بردن مرزهای نوآوری و کارایی، 

آمیخته با تجمل عمل می کند.

یکی دیگر از مدیران سابق گوگل نسبت به خطرات هوش مصنوعی هشدار داده و گفته که 
این فناوری در آینده ممکن است بشریت را یک موجود بی ارزش تلقی کند و حتی پهپادهای 

نظامی را برای نابود کردن ما تحت کنترل درآورد.
بــه نقل از دیلــی میل، »محمــد جــودت«)Mo Gawdat(، مدیر 

ارشــد ســابق بازرگانــی در بخــش مخفــی »R&D X« گوگل 
 بــاور دارد کــه هــوش مصنوعــی ایــن قــدرت را دارد که

را آن  یــا  باشــد  داشــته  دوســت  را  انســان    
 مانند مگس له کند.

جودت، دومین کارمند این غول جســت وجو اســت 
 Geoffrey(»کــه پس از اســتعفای »جفری هینتــون
Hinton( پدرخوانــده هوش مصنوعی و هشــدارهای 
 وحشــتناک او در مورد آینده هــوش مصنوعی، طی 
چند هفته اخیر درباره قدرت هوش مصنوعی هشــدار 

می دهد.
جودت خاطرنشــان کرد که در R&D X گوگل، هوش 

مصنوعی را به عنوان فرزند خود می پنداشــت اما اکنون 
از پدر و مادر بودن خود پشــیمان است. جودت گفت: من 

در میان آن ماشــین ها زندگی کرده ام و می دانم چقدر باهوش 
هستند. ای کاش ساخت آنها را آغاز نکرده بودم.

جودت امیدوار است که تا هنوز زمان وجود دارد، عموم مردم روی آن 
چیزی متمرکز بمانند که می توان برای جلوگیری از پدید آمدن یک ویران شهر در 

آینده انجام داد.او هشدار داد که مدل های امروزی یادگیری زبان که هوش مصنوعی را آموزش 
می دهند، فقط به ماشــین ها اجازه می دهند تا از آشفتگی هایی که ما در فضای آنلاین ایجاد 
کرده ایم، در مورد نژاد بشر بیاموزند. در این فضای آشفته، ربات ها احتمالا فقط بدترین چیزهایی 

را که بشــریت ارائه کرده است، می بینند. وی افزود: مشکل، سوگیری منفی است. همه افراد 
 شرور در تیتر اخبار هستند. همچنین، آنها کسانی هستند که زمان و تلاش بیشتری را صرف 

قدرت می کنند.
هر هوش مصنوعی هوشــمندی که با فرهنگ بحث برانگیز و خشن 
محتوای آنلاین آموزش دیده باشــد، گونه ما را شیطانی می داند و 
آن را یک تهدید می پندارد. جودت گفت: اگر بپرسید که امروزه 
چقدر احتمال دارد هوش مصنوعی ما را بی ارزش بداند، باید 
 ChatGPT بگویم که احتمال آن بسیار بالا است. اکنون که
پیش روی ما قرار دارد، اگرچه واقعا موضوع اصلی نیست 
اما همه از خواب بیدار شده اند و می گویند: هراس! وحشت! 

بیایید کاری در مورد آن انجام دهیم.
جودت خاطرنشــان کرد که با تمرکز بر سناریوهای 
آخرالزمانی آینده دور، ممکن است بشریت در رسیدگی 
به مســائلی که می توانــد در حال حاضــر تغییر دهد 
 و بــرای تضمیــن کردن آینــده هماهنگ تر مشــارکت 

اجتناب ناپذیر ما با هوش مصنوعی، فوق العاده ناکام باشد.
وی افزود: بشــریت چیزی اســت کــه تصمیم می گیرد 
مراکــز داده بزرگ تر و بهتری را ایجاد کند، قدرت بیشــتری را 
به ماشــین ها اختصاص دهد و نهایتا به دلیل از دســت دادن شغل 
خــود در رقابت با هوش مصنوعی، به شــورش و اعتراض در خیابان ها 
 بپردازد. این ها اقدامات انســانی هســتند و این انســانیت اســت که تهدید به

 شمار می رود.جودت معتقد است که هوش مصنوعی به زودی آژانسی را برای ایجاد ماشین های 
کشتار خواهد داشت اما دلیل آن فقط این است که انسان ها در حال ایجاد کردن ماشین های 

کشتار هستند.

این قایق متمایز که با همکاری 
گروه طراحی شرکت بی ام و و 
یک شرکت قایق ساز آلمانی 

به نام تاید)TTTT( و همچنین 
هانس زیمر، آهنگساز برنده 

جایزه اسکار ساخته شده است، 
از قلمرو تخیل بیرون آمده و 

اولین حضور خود را در زندگی 
واقعی در هفتاد و ششمین 

جشنواره فیلم کن رقم می زند.

آیا زمینه صعود طلا 
فراهم است؟

  احداث یک مرکز علم و فناوری توسط همسر ولیعهد عربستان
شاهزاده سارا، همسر بن سلمان ولیعهد عربستان سعودی در پی راه اندازی یک مرکز علمی و فناوری جدید برای جوانان عربستانی است.

 به نقل از عرب نیوز، مرکز جدیدی برای علم و فناوری به نام »علمی«)ilmi( در عربستان سعودی راه اندازی می شود تا حس کنجکاوی علمی در میان جوانان این کشور را تشویق کند و 
همچنین مهارت های آنها را توسعه دهد.این مرکز قرار است به ابتکار و اهتمام شاهزاده سارا بنت مشهور بن عبدالعزیز آل سعود که همسر شاهزاده محمد بن سلمان ولیعهد عربستان سعودی 

است، احداث شود تا به جوانان این امکان را بدهد که با موضوعات علمی، فناوری، مطالعه، مهندسی، هنر و ریاضیات)STREAM( به بهترین شکل ارتباط برقرار کنند.
شاهزاده سارا گفته است: ]مرکز[ علمی، چراغی برای خلاقیت، یادگیری و دسترسی خواهد بود.این مرکز جدید که نام آن به معنی »دانش من« ترجمه می شود، یک مرکز کشف و نوآوری 

علوم کاملًا در دسترس خواهد بود.
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